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U BORBI ZB ZmHfiO ni našim
delovnim ljudem prevelik noben napor

Vzgledi najboljših podjetij v naši državi, ki so že izpolnila svoje 
planske naloge za prvo polovico četrtega planskega leta, so v vzpodbudo 
vsem kolektivom., zato ne štedijo svojih sil, da bi jih dohiteli. Revolucio
narno izboljšujejo organizacijo dela, sprejemajo in izpolnjujejo obveznosti 
da bodo polletni plan čimprej dosegli.

Borba je iz dneva v dan silne j ša in tudi uspehi ne izostajajo. Vedno 
ved je kolektivov ki večajo število zmagovalcev in ponosno stopajo v drugo 
polovico leta 1950.

VE C OBRATOV JESENIŠKE ŽELEZARNE IZPOLNILO POLLETNI PLAN
14. junija so začeli z delom za dru

go polletje četrtega leta petletke na
slednji obrati jeseniške _ železarne: 
apnenice, proga lahkih profilov in tež
ka proga. V kratkem bodo izpolnile 
polletni plan tudi visoke peči in jeklo- 
tivarna, mehanična delavnica pa je že 
izpolnita svojo polletno plansko na
logo.

Največji tekmovalni polet je v obra
tu visoke peči, ki bo v nekaj dneh do
segel plan. Da bi v teh dneh promet

oirobolje funkcioniral, se vztrajno 
borijo brigade prometnega oddelka. 
Brigada prometne službe Antona Vidi
ca presega normo za 28%, brigada tov. 
Časarja na progi za 25% in brigada 
Korena Janeza za 24%. Nekateri obra
li. kot livarna, energijski oddelek pa 
sprejemajo tekmovanje kot administra 
livni ukrep in ne kažejo nobene inicia
tive za široko popularizacijo tekmova
nja v svojih obratih.

Gradbišče »Beton« za 4°/0 preseglo polletni plan
Delovni kolektiv gradbišča »Beton« 

Štore je izpolnil polletni plan, ter ga 
do IC. junija presegel za 4%. Do sedaj 
je to prvo gradbišče Splošno gradbe
nega podjetja »Beton«, ki je izpolnilo 
svojo nalogo.

K izpolnitvi plana je mnogo pripo
mogla boljša organizacija in popolni 
brigadni sistem dela, posebno še de
lovna disciplina. Neopravičeni izostan
ki so bili vedno visoki, tekom tega 
polletja pa so se znižali od 8 na 1,6%. 
Znatno so se znižali tudi opravičeni iz
ostanki. Popolni brigadni sistem dela 
se je uveljavil tako, da na enem objek

tu opravlja delo po 6—7 brigad, ki so 
medsebojno povezane in opravljajo 
delo sistematski. Z dobro organizacijo 
dela so brigade dnevno prekoračevale 
normo od 8—15%, kar nam kaže dej
stvo, da so v I. polletju razglasili 82 
udarnikov, 12 pohvalili in 7 nagradili- 
Na gradbišču so dobro uvedeni grafi
koni. kateri na vsakem objektu prika
zujejo dnevne uspehe.

Vsekakor je treba izreči priznanje 
za dosežene uspehe tudi operativnemu 
vodstvu gradbišča, sindikalni podruž
nici. F. F.

Livarna v Litostroju 
je Izpolnila svoje naloge

15. junija ob pol 12. uri, ko so de
lavci v vseh oddelkih pridno delali, je 
začela naenkrat žvižgati sirena. Za kaj 
je šlo, Kmalu so zvedeli, da je glavni 
oddelek Litostroja, livarna, izpolnila le
tošnji polletni plan 100%.

Direktor podjetja je na majhni sve
čanosti čestital livarni, ker je kot prva 
izmed glavnih oddelkov izpolnila svoj 
polletni plan. Že pred njo so izpolnile 
plane baromolivarna in modelna mi
zama. Razglasil je tudi 18 udarnikov 
iz livarne.

V delovnem kolektivu je bilo maja 
proglašenih 510 udarnikov, med njimi 
več osemkratnih in sedemkratnih. Naj
boljši delavec je osemkratni udarnik 
Hribar Franc iz težake obdelovalnj.ee, 
ki dela na dveh strojih hkrati. Je ve
sten in marljiv, odlikovan z medaljo 
za delo. Nič manj marljiv ni tov.. Ker
šič Fric, ki dela na novem preciznem 
stroju. Tudi on poseduje medaljo za 
delo.

GOZDNI DELAVCI 
V PODČETRTKU SO PRESEGLI 
PLANSKE NALOGE ŽE ZA 2G»/o

Delovni kolektiv gozdne manipulacije 
v Podčetrtku spada nedvomno med naj
boljše v poljčanskem okraju.

Proizvodni plan v vseh fazah dela po 
sortimentih so do 31. maja za prvo pol
letje že presegli za 20%, v. odnosu na 
letni plan pa za 4%. Ob priliki progla
sitve udarnikov 11. junija pa so sprejeli 
obveznost, da bodo do konca junija pre
segli polletni plan za 35%.

Železarn Iz Sfer bodo nimfo vsem lelaiam Izpolnil polletni 
-................................................ ... plan pred r@M®mRdeča črta na velikem grafikonu 

železarne v Štorah se vedno bolj pri
bližuje izpolnitvi polletnega plana. 
Med hropenjem strojev im žerjavov, z 
očmi, slepečimi od razžarjenih peči, 
štorski železarji dovršujejo nove in 
nove stotine ton gradbenega železa, 
traverz, valjev in drugega materiala, 
potrebnega gradbiščem in tovarnam 
širom po vsej naši socialistični deželi. 
Plan je visok, obrati zastareli, delovne 
sile premalo, preskrba večkrat po
manjkljiva — štorsiki železarji vse to 
vedo, toda prav tako trdno je tudi v 
njih zakoreninjeno prepričanje, da sa
mo s svojim delom lahko vso to dedi
ščino preteklosti premagajo in ustva-

V valjarni so delavci pred kratkim 
nekaj zaostali, ker se jim je pokvarila 
ena izmed plinskih peči, zato pa sedaj 
kljub ubijajoči vročini še bolj hitijo, 
da izdelajo do konca meseca vse pred- 
videne količine betonskega železa in 
drugih artiklov. Curkoma lije pot z 
razgaljenih teles mišičastih delavcev, 
ki vlačijo iz peči razžarjene kose že
leza in jih potiskajo skozi drdrajoče 
valje. »Petdeset let že delam v Štorah, 
delal bom še toliko časa, da izpolnimo 
petletni plan« — pravi sredi hrušča 
stari šulinec, brigadir brigade »Ru

ki se bije za prvenstvo

samo 4 delavci namesto 12, zalagajo

V Ljubljani je bilo 15. in 14.. junija 
VII. redno zasedanje Ljudske skupšči
ne Slovenije. Skupščina je sprejela vr
sto novih zakonov, predsednik vlade 
LRS tov. Miha Marinko pa je govoril 
o decentralizaciji in demokratizaciji 
državne gospodarske uprave pri nas.

Dejal je, da pomenijo odloki o reor
ganizaciji izredno važno novost v poglab
ljanju naše socialistične demokracije, 
novost v nenehnem iskanju najpriklad- 
nejših oblik našega socialističnega druž- 
beno-političnega življenja. Ker so biro
kratske centralistične tendence pri uprav
nih kadrih sploh, zlasti pa še v našem 
socialističnem sistemu izredno trdoživa 
stvar, je potrebna vztrajna borba proti 
temu zlu s temeljitim vzgajanjem kadrov 
z vsestranskim političnim pojasnjeva
njem in dviganjem državljanske zavesti 
v naših množicah, da bi bile sposobne 
s konstruktivno kritiko in predlogi sode
lovati pri našem gospodarskem, kultur- 
no-prosvetnem in vsem družbeno-politič- 
nem upravljanju v naši skupnosti.

Zato je treba obširno pojasnjevati in 
obravnavati to reorganizacijo, vendar bi 
bilo napačno gledati samo na tehnično 
plat izpopolnjevanja gospodarske uprave, 
marveč moramo »videti v njej predvsem 
globok družbeno-politični pomen poglab
ljanja naše socialistične demokratičnosti 
v konkretnostih in celoti. Ta demokra
tičnost je v radikalnem omejevanju ob
sega in kompetenc državnega upravnega 
aparata v gospodarstvu in v prenašanju 
uprave na ustvarjajoče množice«.

Ko je tovariš Marinko nato navedel 
podjetja, ki so že, oziroma dobo pre
nesena iz zvezne v republiško upravo, 
je ugotovil, da poslej ne delajo slabše 
kot prej in dejal:

»Vztrajno moramo odkrivati talce or
ganizacijske oblike in metode zveznega 
oziroma zvezno-republiškega vodstva, ki 
ustrezajo ne varuštvu in ukazovanju s 
strani višjih organov, temveč vsestran
sko skrbe za ohranitev in razvoj tistih 
gospodarskih in gospodarsko-družbenih 
proporcev, ki jamčijo tako za ves gospo
darski razvoj naše države, kakor tudi za 
razvoj vsake posamezne republike. Iska
nje takih organizacijskih oblik in nači
nov zveznega oziroma zvezno-republi- 
škega vodstva pomeni obenem mnogo 
širše in bolj neposredno vključevanje re
publiških upravnih organov v zvezne 
upravljanje, kot je bilo to doslej.

Drugi moment, ki govori za to reor
ganizacijo, je birokratizem, ki je resna 
nevarnost za socializem. Tu namreč ka-~ 
kor pravi tovariš Kidrič, »gre predvsem 
za družbeni pojav birokratizma v gra
ditvi socializma... tu gre za dejstvo, da 
ljudsko demokracijo, ki sloni na široki 
ljudski iniciativi in zavestnem sodelova
nju čim širših ljudskih množic, začenja 
v praksi zamenjavati čedalje bolj obsež
na in čedalje bolj kompetentna birokra
cija, ki se hkrati tudi čedalje bolj izloča 
iz procesa proizvodnje in dviga iznad 
njega kot njegov jerob in parazit.

Decentralizacija v upravljanju gospo-

dolfa Janka«,
z brigado »Djura Salaja«. , lC4iUu 
n ju sta varilca Jakob Balaškovič in 
Peter Gajšek pred kratkim v eni iz
meni izvlekla iz plinskih peči 60 in-

peč redno po dvakrat, sedaj pa bodo 
skušali z izboljšano organizacijo in še 
večjim prizadevanjem doseči dnevno 
celo po tri šarže. „

Livarna, ki je bila po osvoboditvi ze 
precej razširjena in modernizirana, 
stalno izpolnjuje svoje naloge. Delo v 
livarni je bilo zlasti pospešeno, ko so
pred kratkim postavili dva nova 30-ton- dar^T““e7s^ija ogromen prispevek k 
ska žerjava. Lahko kot pero prenašajo “31?vanfu politične enotnosti naših na- 
železne roke žerjava na kraj odlivanja naši politižai federativni

a prvenstvo velike tritonske lonce, ki jih po\m z. d-t j J poiitieni enakopravnosti naših
narodov nadaljnjo novo široko gospodar- 

njegova hči, mlada Anica Škuflek, šele sko P°dhgo.
pred kratkim prišla v železarno, je Nadalje je tovariš Marinko go prea ^ „ .. ni£ m£mj škodljivi vlogi partikulanstic-

nega egoizma poleg birokratizma in bi-
4:oQnJroli7mj» L-i etfl oba od-

v štorski dolini iz za-
vstaleva urimitivnera obrata raste ve- razbeljeni šarzm peci rusieicova ner- lezarne. Stotine rok dela, nosi, nalaga, jasno, au v ‘
iko socialistično železarsko središče, štajnova in Franoličeva brigada. Vsako kuje, odliva, obdeluje. Črta polletnega vršiti decentralizacija
dkfSrSEt let dajalo sedemkrat juho. popoldan ali zvečer, kadar pride plan, „ približuje izpolnitvi. .Samo, ve in <£
oliko proizvodov kot pred vojno. Za: v martinarno nova izmena.^ se zamma da se prebijemo častno skozi prvo pol- mokraticnosti^kot^proces, z
inpani na ozkem prostoru z grmadami 
itairega železa za topline peči, štorsiki
r /—,1 m -y "I— 1: n 4 ^^ e X , T m VV1.— n Q ITI T Aželezarji postopoma rušijo nekdanje 
nizike zastarele obrate, gradijo nove mo* 
hanizirane naprave, postavljajo zdra
ve stanovanjske kolonije na zelenih 
pobočjih Lipe, z junaško požrtvoval
nostjo premagujejo vse postavljene 
proizvodne naloge.

Borba za izpolnitev nalog, ki so 
predvidene za letošnje prvo polletje, 
je še posebno težka. Proizvodni plan 
železarne je letos povečanv P1'™Tri 
z lanskim letom za 15%. Toda kljub 
temu, da v podjetju primanjkuje okrog 
100 delavcev in da so proizvodne na
loge planirane izredno napeto, prera
čunane na največje tehnične zmoglji
vosti strojev, pa štorski kolektiv nor
me ne samo izpolnjuje, ampak tudi 
presega. 90 brigad v livarni, valjarni, 
martinarni, samotami, mehanični de
lavnici. kapitalni izgradnji in drugih 
oddelkih se požrtvovalno trudi, da 
čimprej izpolnijo polletni plan. Po
manjkanje delovne sile po vseh od
delkih premagujejo z večjo požrtvo
valnostjo in iznajdljivostjo vseh de
lavcev, zaposlenih na tem mestu.

V šamotarni, kjer delajo še na roč
ni pogon, je grlo proizvodnje v ■ pre
vozu. Ž izboljšano organizacijo dela pa 
so delavci tega oddelka določili po
sebne skupine, ki se bavijo samo s pre
važanjem in od takrat dobivajo ostali 
obrati vedno dovolj šamotne opeke. 
Tudi v mehanični delavnici delo ne 
zaostaja, čeprav so delavci tega od
delka kljub razširitvi prostorov še 
vedno stisnjeni in so pri strojih drug 
drugemu v napoto. Stefan Stepančič, 
ki obdeluje na stružnicah težke, več 
kot 4-tonske valje za zanisko žele
zarno, presega normo stalno za okrog

martinarno nova izmena, se zanima 
za uspeh prejšnje posade, da bi lahko 
sama dosegla še boljše rezultate. Kljub 
temu pa vse pridobljene izkušnje de
lavci tega. oddelka med seboj tovari
ško izmenjujejo na rednih proizvodnih 
in sindikalnih sestankih. ^ Čeprav v 
vsaki izmeni delajo pri šaržni peči

o Vv JJJL 1UUZ.UJ vx —--------»

da se prebijemo častno skozi prvo pol
letje, v drugi polovici leta bo že laže, 
takrat bomo imeli že mnogo več me
hanizacije« — govorijo delavci, toda 
tudi v prvem polletju nočejo zaostati. 
Sklenili so, da kljub vsem težavam 
polletni plan izpolnijo najmanj 5 dni 
pred rokom.

mokratičnosti kot proces, ki traja, 
stopnjuje, izpopolnjuje v sorazmerju 
rastjo zavesti o dolžnosti do skupnosti m 
gospodarske vzgoje kadrov. Globoka de
centralizacija je nedvomno posledica dej
stva, da smo nedvomno v relativno krat
kih petih letih napravili ogromen skok 
v usposabljanju gospodarskega in politie-

Bštlca tekmovalcev v tekstilni industriji je vedno boij ostra
NAJBOLJŠE PREDILNIŠKE BRIGADE TEKMUJEJO 

ZA NEODVISNOST - ZA BOLJŠO BODOČNOST
NAJBOLJŠE TKALSKE BRIGADE TEKMUJEJO 
ZA ČIMPREJŠNJO ZGRADITEV SOCIALIZMA
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no-upravnega aparata v poglabljanju 
množične zavesti glede dolžnosti do skup
nosti in razvijanju samoiniciativnosti v 
skladu z obveznostmi do celote.

»Zaradi tega zaokreta v procesu go- 
spodarsko-upravne decentralizacije, to je 
v poglabljanju socialistične demokratič
nosti predstavlja danes socialistična Ju
goslavija za ves napredni svet nadvse 
zanimiv in edinstven vzpodbudni primer. 
Z današnjimi našimi odločilnimi ukrepi 
gospodarske decentralizacije, s katerimi 
dajemo novo materialno vsebino naše so
cialistične demokracije, najuspešneje po
bijamo in razkrinkujemo klevetniško ko- 
minformovsko gonjo. Ves napredni svet 
vidi jasno kot na dlani resnico o sociali
stični Jugoslaviji na eni strani in grobo 
potvarjanje marksizma na strani Komis- 
forma, ki obstoji v praktičnem negiranja 
enakopravnosti in suverenosti drugim 
narodom s strani vodstva Sovjetske zve
ze, ki si hoče v skladu s svojo notranjo 
birokratsko centralistično ureditvijo pod
rediti tudi druge narode. Ves svet tu lah
ko vidi razliko med politiko socialistične 
Jugoslavije in Sovjetske zveze. Na eni 
in na drugi strani obstoji logična kon- 
sekventnost notranje in zunanje politike. 
Socialistična Jugoslavija spopolnjuje in 
poglablja federativno ureditev in samo
upravo do najnižjih upravno-teritorialnih 
enot, vodi odločen boj proti birokratiz
mu v svoji notranji politiki in se v skla
du s tem bori tudi za spoštovanje načela 
suverenosti in enakopravnosti tako ma
lih kakor velikih narodov v mednarod
nih odnosih.«

Tovariš Marinko je nato primerjal 
demokratizacijo našega življenja z biro
kratsko centralistično stvarnostjo v Sov
jetski zvezi in s hegemonistieno politiko 
njenega vodstva do drugih narodov in 
dejal, da je za naše pojme nezaslišano, 
ker vlada v Sovjetski zvezi š-3 po tride
setih letih tak absolutistično birokratski 
centralizem. Če primerjamo njihovo 
stvarnost z našo, vidimo, da je naš razvoj 
povsem drugačen, drugačna ie naša se
danjost. Po dragocenih sugestijah našega 
političnega vodstva, Partije in Ljudske 
fronte, se razvija razglabljanje v republi
ških upravah in političnih vodstvih, kak
šne naj bi bile oblike za upravljanje v 
gospodarstvu in splošnem družbeno-poli- 
tičnem življenju, ki bi najbolj ustrezalo 
razmeram, nalogam, možnostim in spo
sobnostim v posameznih naših enotah.

Glavni namen je, da bi se čim uspeš
neje onemogočal birokratizem in dosegla 
čimvečja učinkovitost v operativi, v raz
vijanju iniciativnosti od spodaj, ob upo
števanju občih in lokalnih interesov, in 
da bi se v skladu s tem čim hitreje in 
v čim večjem številu razvijali in usposab
ljali naši kadri.

Na koncu je tov. predsednik dejal, 
da je bilo s to reorganizacijo mogoče 
občutno zmanjšati administrativni apa
rat v republiški gospodarski upravi, s 
čimer je bila dosežena precejšnja poce
nitev uprave. »S to reorganizacijo,« je 
dejal, »ki je po zvezni tudi v republiški 
upravi zaenkrat izvršena, nekatere že 
predvidene spopolnitve pa bodo še sledi
le — konsolidiranje te demokratizirane 
uprave še zdaleč ni končano. Naši ope
rativni gospodarski voditelji se bodo po 
svoji upravni odgovornosti, zlasti pa kot 
politično odgovorni ljudje, morali še 
mnogo truditi, da bodo v svoje ustanove 
spravili duha te preusmeritve, za kate
ro je dalo iniciativne smernice naše.dr
žavno politično vodstvo. Za izvrševanje 
tega se bodo angažirale naše partijske, 
frontne in sindikalne organizacije.

Če pravimo, da je bil ta veliki skok 
v demokratizaciji naše gospodarske upra
ve mogoč zaradi dosežene visoke stopnje 
politične zavesti naših delovnih ljudi in 
osposobljenosti naših kadrov, s tem ni 
rečeno, da so vse negativne lastnosti 
ljudi odstranjene in da bo ta demokra
tizacija kar sama po sebi pravilno in lah
ko izvršena. Dve glavni negativni ten
denci — birokratsko centralistična in 
partikularistična — sta še močno usidra
ni v naših kadrih, slednja tudi v naših 
množicah. Imamo pa še nor, tretji pojav, 
da se je namnožilo v državni gospodarski 
administraciji ljudi s slabo strokovno 
usposobljenostjo, ki so se odtujili delu in 
jim ne diši vrniti se v produkcijo.

Vsi gospodarski operativni in oblast
veno upravni voditelji morajo do podrob
nosti spoznati škodljivost vseh teh poja
vov. S svojih mest morajo vplivati, da se 
ti pojavi odpravljajo. Uspeh bo večji in 
hitrejši, če bodo ti disciplinirano in vest
no vršili svoj posel. Svoje ukrepe mora
jo tudi široko pojasnjevati. To smo dolž
ni z vso doslednostjo izvajati, če hočemo 
dvigniti rentabilnost našega gospodarje
nja. Od u pr a vn o- a dmin i s tr at i vnega name
ščenca se mora zahtevati primerna efek
tivnost njegovega dela in odgovarjajoča 
kvalifikacija prav tako, kakor se zahte
va doseganje norme s strani delavcev. 
Boriti se moramo za to, da bo tudi tii 
uveljavljen socialistični princip pagraje- 
vanja po zaslugi, kakor ga uveljavljamo 
v produkciji.

Demokratizacija upravljanja, začenši 
z delavskimi sveti v tovarnah in podjet
jih, nam bo sprostila pozitivno kritiko od 
spodaj, ki bo uspešen pomočnik pri od
pravljanju vseh negativnih pojavov, ki po 
slepi zakonitosti spremljajo našo sociali
stično graditev.

Naše politične in sindikalne organiza
cije imajo na tem področju svojo glavno 
nalogo. Cini večji in čim hitrejši bodo v 
tem pogledu naši uspehi, tem hitrejša in 
popolnejša bo graditev socialistične 
družbe.«



Btraa 2 »DELAVSKA ENOTNOST«, 16. junija 1950 Štev. 25.

Vzroiti upadanja prometa v Mašil toM
V vzhodnem bazena Sredozenjskega morja 

je tržaška luka v nekaj stoletjih svojega 
pomorsko-gospodarskega razvoja dosegla 
precejšnji In vodilni položaj. Zaradi zaliva 
Jadranskega morja, ki se je pri Trstu naj
globlje zajedel v evropsko celino in se s tem 
približal Srednji Evropi, je Trst že v prvih 
stoletjih pomenil točko, kjer so se uspešno 
upirali hegemoniji na Jadranskem morju.

To je bilo mogoče zato, ker je Trst preko 
matične zemlje Slovenskega Primorja in 
drugih naših krajev povezan z industrijsko 
razvitejšimi predeli Evrope. To je povzro
čalo, da Je življenje Trsta in s tem tudi 
promet njegove luke bil odvisen od njegove 
povezave z zaledjem. Ne glede na razne 
spletke sovražnikov miru, so bili od na
stanka tega mesta do današnjih dni prebi
valci Trsta ln njegov gospodarski razvoj 
usmerjeni na svoje prirodno zaledje, naše 
kraje, Jugoslavijo.

Podatki o pomenu jugoslovanske uvozne 
In Izvozne trgovine za promet v tržaški luki 
In paralela med prometom reške In tržaške 
luke, poleg vrste drugih argumentov, doka
zujejo znano dejstvo, da Trst zaradi ločitve 
od matične zemlje, propada.

Leta 1946 je znašal promet reške luke 
820.600 ton, leta 1947 se je dvignil za 50*/i, 
leta 194S pa je znašal že nad 1,650.009 ton. 
Leta 1949 se je dvignil za nadaljnjih 25*/«, 
tako da je letos presežen največji promet 
Reke, ki ga je kdaj koli dosegla, za 72.000 
ton. Povečanje prometa v letu 1949 je tudi 
rezultat Izpolnjevanja sklepov trgovinskih 
sporazumov med našo državo ln drugimi 
evropskimi ter prekomorskimi državami, Je 
rezultat neuspele Informblrojevske gospo
darske blokade. Promet reške luke nam v 
marsičem razkriva položaj pomorskega pro
meta tržaške luke. Medtem ko je reška luka, 
ki je bila 90'/o uničena in leta 1948 poprav
ljena le 10*/i, imela že letos nekaj več kot 
80'/. prometa v primeri z letom 1938. Trst 
niti v letu, ko je obstajal velik promet voj
nega materiala ln UNRRA pomoči za Jugo
slavijo ln ves del pomoči za države podo
navskega bazena, ni mogel doseči niti 40'/i 
prometa lz leta 1937.

Ko so 1. maja leta 1945 enote Jugoslovan
ske armade osvobodile Trst, naj bi končno 
prenehale vse politične ln gospodarske ovire, 
ki so preprečevale pravilno izkoriščanje 
tržaške luke za jugoslovansko uvozno ln Iz
vozno trgovino ter vsestranski razcvet trža
ške Inke. Posebni politični In strateški po
ložaj Italije v Julijski krajini je prenehal, 
gospodarsko zaledje Trsta pa Jo že od prvih 
dni osvoboditve začelo planirati lzkorlšča-

strlje s 459.000 tonami, medtem ko je bila 
Italija na tretjem mestu, Češkoslovaška pa 
na četrtem. Madžarska je to leto sodelovala 
komaj z 9900 tonami. Leta 1947 je železniški 
promet med Trstom ln Jugoslavijo padel na 
172.000 ton, leta 1948 pa je padel promet 
Jugoslavije v tržaški luki celo na 70.000 
ton. Splošno upadanje prometa v tržaški 
luki je vzrok vedno manjšega sodelovanja 
drugih držav srednje Evrope razen Avstrije, 
ki je danes glavni uvoznik blaga, namenje
nega ameriškim okupacijskim silam.

Vzroki tako naglega upadanja prometa 
v tržaški luki pa Imajo predvsem politični 
značaj. Nam vsem so še preveč dobro znani 
dogodki od leta 1945 do 1949 v medsebojnih 
odnosih Trsta ln Jugoslavije. Prav gotovo 
je leta 1947, ko je septembra stopila v ve
ljavo mirovna pogodba z Italijo, politični 
položaj Trsta ln stališče zavezniške vojaške 
uprave poslabšalo stanje tako, da se je to 
vidno odražalo v prometu gospodarskih do
brin med Jugoslavijo in Trstom. Položaj, ki 
je sredi leta 1948 nastal z zloglasno resolu
cijo Informbiroja, ki je v odkriti borbi 
klevet in gospodarske blokade proti Jugo
slaviji angažiral posebno sosedno države 
Jugoslavije, prispeval k odkritemu bojko
tiranju jugoslovanskega uvoza ln Izvoza 
tudi na tržaškem ozemlju. To borbo in ta 
bojkot je v Trstu vodila Vldalljeva fraketo- 
naška klika, ki je od tedaj storila vse, da bi 
preprečila promet z gospodarskimi dobrina
mi ua področju Trsta. Zato nam je povsem 
jasno, zakaj je promet jugoslovanske zuna
nje trgovine v tako kratkem razdobju padel 
na komaj 49‘/i v primeri s stanjem leta 1947.

Če bi bilo težišče prometa jugoslovanske 
zunanje trgovine preko Trsta, ne bi to samo 
pospeševalo pravilnega razvoja drugih ju
goslovanskih luk, temveč bi nedvomno pri
spevalo tudi h krepitvi samega Trsta. Po 
drugi svetovni vojni bi važnost Izvoza lesa 
Iz LR Slovenije preko Trsta okrepila pro
met tržaške luke in izvoz lesa iz Jugoslavije, 
ki se ,1e poleg Izvoza avstrijskega lesa po
kazal kot važen artikel tržaškega pomor
skega prometa. Izvoz našega lesa preko 
Trsta Je postal po zaslugi sovražnega sta
lišča Vldalijevlh frakelonašev, slepih slug 
revizionistične politike ZSSR ln vodstva KI 
Italije ter ponovne imperialistične politike, 
katero skuša Izvajati Italijanska reakcija.

Promet Trsta v zadnjem razdobju po 
vojni torej ni napredoval, nasprotno, naza
doval. Na drugi strani Je promet Reke že 
v svojem drugem letu za več kot 50‘/i pre
segel stanje prometa pod fašizmom, v pre
teklem letu pa 1e bil dosežen največji pro-

Z izboljšanjem delovnih pogojev v naših 
rudnikih bo povečana tudi storilnost dela

nje tržaške luke v svoji gospodarski težnji met. S temi kratkimi paralelami lahko 
proti morju ln prekomorskim tržiščem. Toda prikažemo stagnlranl položaj prometa trža-
Trst je bil svoboden samo 40 dni, ker so se 
enote naše armade po sporazumu v Beogra
du morale umakniti na Morganovo linijo, 
na katero je naša država pristala zaradi 
ohranitve miru, ne da bi se odrekla svojim 
pravicam.

Leta 1946 postavlja celoten železniški pro
met z zaledjem Jugoslavijo na prvo mesto, 
z več kot 6904)00 tonamL za njo promet Av-

ške luke, v katerem Je danes zaradi opor
tunističnega stališča Vldalljeve frakcije in 
italijanske reakcije, ki v zadnjem času kriči 
In izziva, da bi razpihala šovinistične in 
iredentistične zahteve sovražnkov miru, V 
tem ji pomagajo vodilni ljudje KP Italije, 
ki v zaslepljenosti revizionizma ln po dik
tatu »vodilne sile«, skušajo šušmarltl na 
račun socialistične Jugoslavije. B.

Nekaj pripomb k statistični
in informativni službi v sindikatih

V sindikalni statistični elužbi smo dosegli 
že lepe uspehe. Ne moremo pa trditi, da ni 
več napak oziroma nepravilnosti.

Za čim boljše izpolnjevanje statističnih 
obrazcev v bodoče, navajamo nekaj splošnih 
napak, ki so se pokazale pri izpolnjevanju 
statističnih poročil v J. četrtletju 1950. Gre 
predvsem za več ali manj stare pomanj
kljivosti, med katere spada predvsem ne
redno dostavljanje statističnih poročil. Za 
I. četrtletje je poslalo statistična poročila 
Glavnemu odboru ZS Slovenije le 48 okraj
nih in krajevnih svetov. Krajevni svet Bo
rovnica je poslal samo 5 obrazcev, Krajevni 
svet Medvode pa le 1 obrazec. Krajevni sveti 
Dol. Logatec, talec, Kranjska gora in Okraj
na sveta Šoštanj in Tolmin so dostavili sta
tistična poročila prepozno kljnb vsem opo
minom. Prepozno prejeta poročila ni bilo mo
goče več zajeti v zbirna poročila Slovenije. 
Poročil za I. četrtletje niso dostavili krajevni 
sveti Zagorje, Metlika, Ribnica, Bohinjska 
Bistrica, Št. lij, Podvelka, Marenberg in 
Rakek. Tako je v statističnih poročilih za 
I. četrtletje zajetih s podatki le 85% po
družnic z 89% članov.

Pri izpolnjevanju obrazcev pa se pojav
ljajo tnal večje napake. Tako n. pr. na 
obrazcu »o tekmovanju, racionalizatorstvu, 
novatorstvu in strokovni izobrazbi« končni 
seštevki rubrik o udarnikih kažejo dvomljive 
številke in je treba v bodoče bolj skrbeti 
za evidenco o proglašanjn udarnikov. Evi
denco o udarnikih vodi personalni oddelek 
podjetja ter zato ni potrebno, da vodi sindi
kalna podružnica posebej svojo evidenco, 
temveč naj se poslužuje podatkov uprave 
podjetja.

Izpolnjevanje obrazca »o letnem oddihu« 
je v številnih primerih nepravilno posebno 
v rubriki »število prebitih dni na dopustu«. 
Povprečje prebitih dni na dopustu po po
sameznih krajevnih ali okrajnih svetih je 
znašalo le 8—10 dni, čeprav je znano, da mora 
imeti vsak delavec, uslužbenec ali učeneo v 
gospodarstvu, ki je za to izpolnil pogoje, 
najmanj 14 dni dopusta. Pri izpolnjevanju 
teh rubrik je treba vsakega člana vpisati 
samo enkrat (čeprav so primeri delitve do
pusta) in vnesti skupaj število dni, katere 
mn je določila uprava podjetja, skupno s 
sindikalno podružnico, za vse leto.

Krajevni svet Ljubljana je navedel v 
zbirnem poročilu, da je bila 98 članom iz
plačana denarna odškodnina namesto letnega 
dopusta, kar je povsem nepravilno, ker se 
je to izvršilo že v začetku leta.

Pri obrazcu »o preskrbi in stanovanju« 
so krajevni in okrajni sveti vnesli podatke 
o ekonomijah zdravstvenih ustanov, gostin
skih in kmetijskih podjetjih, ki se uporab
ljajo za splošne ebrate in ne za člane sindi
kalnih podružnic. Ti podatki ne spadajo v 
našo statistiko. Pri delavskouslužbenskih re
stavracijah in menzah je opaziti, da se tudi 
menze za prehodne goste in druge restavra
cije vpisujejo v statistična poročila. Vpisati 
je treba le delavskouslužbenske restavracije 
in menze podjetij in ustanov, ki jih upo
rabljajo samo za svoje delavce in uslužbence.

V obrazcu »o zaščiti dela« se dogajajo 
napake pri navedbi pomočnikov delavskih 
inšpektorjev. Tu naj se ne vnašajo na
mestniki delavskih inšpektorjev, temveč samo 
pomočniki delavskih inšpektorjev, ki so na 
raznih deloviščih enega podjetja in v pod
odborih podružnic. V nadurno delo se vpišejo 
samo plačane nadure in ne splošno nadurno 
delo.

Krajevne, okrajne odbore, krajevne in 
okrajne svete opozarjamo na smiselno in 
računsko kontrolo podatkov podružnic, ka
tero naj vsak izvrši takoj ob prejemu po
datkov od podružnice.

V pojasnilo navajamo še to, da so bili
tiskani statistični obrazci poslani krajevnim 
in okrajnim svetom za vse leto 1950. V ko
likor hi podružnicam zmanjkalo obrazcev, 
naj jih pravočasno zahtevajo od svojega 
okrajnega ali krajevnega sveta, kateri jih 
imajo na razpolago, vendar je treba z njimi 
varčevati. , „ , , ...

Za II. četrtletje naj vse podružnice takoj 
pristopijo k delu, tako da bodo za izpolnje
vanje poročil podatki zbrani pravočasno, da 
bo omogočena dostava statističnih poročil do 
postavljenih rokov,

še nekaj pripomb k informativno sta
tistični službi. Gre predvsem za pošiljanje 
kratkih informacij. Veliko je primerov, ko 
se informacije sploh ne pošiljajo. Posamezni 
krajevni in okrajni sveti informativnih po
ročil ne pošiljajo v takšni obliki kot bi to 
bilo potrebno. Poročila ne zajemajo v celoti 
nakazanega problema.

Dosedanja informativna poročila imajo 
različne napake. Vse premalo imajo organi
zacijskih vprašanj sindikalnih organizacij in 
ostalih sindikalnih forumov. Nadalje niso 
nakazani uspehi kolektivov pri izvrševanju 
planskih nalog in konkretna pomoč sindikal
nih organizacij pri tem, kulturno življenje 
kolektivov itd.

Z razširitvijo naše težke industrije in 
hkrati z izpolnjevanjem prve Titove pet
letke nastajajo vedno večje potrebe po 
črnem in rjavem premogu. Prva in naj
važnejša naloga naših rudarjev v graditvi 
socializma je priskrbeti našim novim to
varnam čim več premoga, da bodo lahko 
neovirano izpolnjevale svoje planske na
loge v proizvodnji.

Rudarji bi v marsikaterem našem rud
niku lahko dosegli še lepše uspehe, če 
bi se uprave rudnikov bolj vztrajno bo
rile za izboljšanje delovnih pogojev in 
bolj skrbno izpolnjevale zunanje investi
cijske plane v naših rudnikih. Marsikje 
vladajo v tem pogledu skrajno malomar
ni odnosi. Nekaj takšnih primerov imamo 
tudi v rudnikih Zabukovca, Kočevje in 
Hrastnik,

Samo z uvedbo mehanizacije premeta
vanja premoga iz odkopov v rudniku 
Zabukovca bi se delovna storilnost lahko 
zvečala za 10%. Hkrati pa bi bila tudi 
potreba po delovni sili znatno manjša, 
kot je sedaj, ker bi jo lahko zaposlili 
na drugih delovnih mestih ali pri adapta
ciji stanovanjske hiše v Žalcu, katero 
gradi rudnik.

V vsakem rudniku je bistvene važno
sti tudi kakovost premoga. Vendar v ne
katerih rudnikih posvečajo temu vpraša
nju malo pozornosti, če bi odgovorni lju
dje pri rudniku Zabukovca pravočasno 
poskrbeli za zgraditev nove separacije, 
bi se znatno izboljšala kakovost premo
ga. Sedanja separacija, s katero razpo
laga rudnik v Zabukovci, ne ustreza pro
izvodnim nalogam, ker zaradi preobreme
nitve ne čisti premoga tako, kakor je 
treba in je premog pogostokrat pomešan 
z jalovino, kamenjem itd.

Z napravo nove žičnice, ki bo vezala 
obrat Liboje z obratom v Zabukovci, 
bodo odstranili težave s prevozom rude 
iz Liboj v Zabukovco, kjer bodo na novi 
separaciji premog pripravili za nadaljnji 
železniški prevoz. Vendar so tudi temu 
najvažnejšemu problemu, to je graditvi 
prepotrebne žičnice, odgovorni ljudje pri 
upravi rudnika Zabukovca posvečali pre
malo pozornosti. V bodoče bodo morali 
napeti vse sile, da bo žičnica dograjena 
v čim krajšem času,

Kakor pri rudniku v Zabukovci, tako 
bodo morali tudi v rudniku Hrastnik iz
boljšati delovne pogoje. Z intenzivnim 
delom tesarskih skupin bi lahko odpra
vili pomanjkljivosti pri tesariti podporja, 
kar je nedvomno velikega pomena pri 
delu rudarjev v rudniku. Vsekakor bo 
treba več pozornosti tudi pri čiščenju 
premoga s tal na odkopnih figurah pred 
rušenjem ali zasipavanjem, s čimer bo 
dosežena še večja storilnost, hkrati pa 
se bo zmanjšalo tudi ogrevanje etaž in 
morebitno nastajanje ognjenih gnezd.

Z večjim izkoriščanjem delovnega časa 
v rudniku bo dosežen večji učinek dela 
in paziti bo treba, da ne bodo delavci 
predčasno zapuščali delovnih mest., ka
kor tudi skrajšati razmeroma dolge od
more med delovnim časom To je vseka
kor važno tudi s stališča odkrivanja no
tranjih rezerv, ki se ne izkoriščajo v do- 
voljni meri. Tudi pomanjkanje delovne 
sile v rudniku Hrastnik bi lahko rešili 
z notranjimi rezervami in to z utrditvijo 
in razširitvijo brigadoega načina dela v 
rudniku in z vztrajnim odpravljanjem ne
upravičenih izostankov ter namišljenih 
bolnikov.

Za uspešno izpolnjevanje planskih 
nalog v vseh naših rudnikih je važno 
tudi to, kako se izpolnjuje investicijski 
plan v podjetju. Uprave posameznih rud
nikov temu vprašanju niso posvečale do
sti pozornosti ter so izpolnjevanje inve
sticijskih planov zunanjih gradenj več
krat zanemarjale, kar posebno velja za 
rudnik v Zabukovci, kjer odgovorni ljudje 
pri upravi rudnjka niso smatrali potreb
no, da bi sestavili operativni plan za 
april za vse objekte, ki se trenutno gra
dijo za rudnik Zabukovca. Prav tako niso 
sestavili potrebnega načrta za graditev 
stanovanjske hiše v Zabukovci.

Še slabši položaj v zvezi z izpolnje
vanjem investicijskega plana zunanjih

gradenj pa je v Kočevju. Prav tako ka
kor v rudniku Zabukovca tudi tu nimajo 
načrtnega dela pri že začetih gradnjah. 
Postavljenih nimajo niti planov na posa
meznih deloviščih. Toda to še ni vse. 
Delavci na posameznih deloviščih so pre
puščeni slabemu vodstvu, brez pravega 
nadzorstva. Kako slab čut odgovornosti 
do izpolnjevanja investicijskega plana 
imajo odgovorni ljudje v kočevskem rud
niku, kaže primer gradnje nove ambulan
te. Kljub temu, da v tamkajšnjih skladi
ščih leži električni material, med drugim 
tudi bergmanove cevi, se je uprava rud
nika še vedno izgovarjala, da jim za do
graditev ambulante primanjkuje električ
nega materiala. Skrajno malomaren od
nos pa se kaže tudi do ljudske imovine, 
ko vrata, okna in oknice ležijo razmeta
ne po stavbišču, izpostavljene vremen
skim neprilikam.

Pereče vprašanje pri obratovanju rud
nika v Kočevju je tudi tehtanje premo
ga. Sedanja tehtnica svojemu namenu ne 
ustreza, zato je otežkočeno točno dolo
čanje proizvodnje v rudniku. Omeniti je 
še to, da se pri polnjenju železniških va
gonov dela škoda tudi s tem, ker se za
radi prevelike obremenitve vagonov vži
gajo osi. Pogosto prenapolnjeni jamski 
vozički so vzrok večkratnega zastoja v 
proizvodnji. Vse te napake bi se dale 
odpraviti z razširitvijo naikladališča in pa 
z montažo nove mostne tehtnice, katero 
imajo v rudniku že od lanskega poletja.

Pri rudniku Hrastnik gradijo števil
ne objekte, med njimi tudi dve dru
žinski hiši, kjer bodo dela v glavnem

kmalu dokončana. Zaradi površnega pro
jektiranja 12. družinske hiše so dela pre
cej pomanjkljiva. Vhodna vrata stano
vanj so preozka, shrambe niso zračne, 
dočim so kleparksa dela že več mesecev 
v zastoju. Odgovorni ljudje pri upravi 
rudnika v Hrastniku se bodo morali res
no pozanimati za napeljavo vodovoda ter 
vodne kanalizacije za vse objekte, ki se 
gradijo na zemljišču stanovanjskih pro- 
vizorijev.

Pri gradnji samskega doma, ki ga 
gradi podjetje »Beton«, je zaposlenih 45 
delavcev. Delo sicer dobro napreduje, 
vendar niso pomislili na to, da je treba 
pred ometanjem notranjih prostorov vsta
viti tudi električno in vodno napeljavo. 
Tudi z gradnjo treh šestdružinskih hiš bi 
lahko začeli, saj imajo že vse potrebne 
načrte.

Če pa bodo v kočevskem rudniku in 
Zabukovci hoteli izpolnjevati svoje nalo
ge, bodo morali odpraviti dosedanje po
manjkljivosti, izboljšati odnos do izpol
njevanja investicij kakor tudi do pravil
nega ravnanja z ljudsko imovino.

Vse te pomanjkljivosti, ki nastajajo 
v zvezi z izboljšanjem delovnih pogojev 
delavcev in v zvezi z izpolnjevanjem in
vesticijskih planov v rudnikih Zabukov
ca, Kočevje in Hrastnik, bi se dalo od
praviti z boljšim delovanjem partijskih 
in sindikalnih organizacij z upravami pod
jetij. S koristnimi nasveti, katere bi nu
dile politične organizacije kolektivu, bi 
bilo storjenega lahko mnogo več v prid 
izpolnjevanja planskih nalog, hkrati pa 
bi bili doseženi uspehi naših rudarjev še 
večji.

DELAVSKI SVET V LITOSTROJU je napovedal 
ostro borbo vsem napakam, ki ovire proizvodno

Delavski svetil, ki so ustanovljeni 
v pomoč upravam podjetij pri izpol
njevanju planskih nalog lin v katerih 
so najpredainejši borci za socializem, 
odigravajo v številnih kolektivih pra
vilno vlogo. Opozarjajo na napake in 
predlagajo, kako bi jih odpravili, da bi 
delo čim bolj uspešno potekalo. 
m Na zadnji seji delavskega sveta v 
Titovih zavodih — Litostroju je tov. 
direktor najprej prikazal izpolnjeva
nje plana. Operativni plan presegajo, 
kritično pa je z izpolnjevanjem plana 
po asortimentu. Livarna je precej iz- 
gnlbiila zaradi odbitka izmečkov, izde
lovanje bidiroopreme pa ovira pomanj
kanje tehničnih podlog, sploh je glav
na ovira v tem, da nimajo materiala 
za tagotavljainje finalnih proizvodov, 
kakor jeklenih odlitkov, odkovkov in 
drobnega materiala, n. pr. cevi. Ves ta 
material uvažajo in ker so dobave ne
redne, so navezani na lastno proiz
vodnjo, ki ipa še ne zadostuje vsem po
trebnim. Zato lahko dokončno izdelajo 
le tinte predmete, za katere imajo ma
terial, zaradi česa.r trpi plan asorti
menta in bo tudi v bodoče trpel, če se 
ne bodo izboljšale delovne priprave in 
pravočaisipo dostavljal material iz dru
gih podjetij. ,

Nujno je treba vzpostaviti tudi pra
vilen odnos mojstrov do delavcev nji* 
liov-jjj skupin in delo bo uspešnejše 
Mojstri bodo plačani po tem, kolikor 
bodo s' svojim prizadevanjem prispe
vali k izpolnjevanju posameznih nalog. 
Prejemali bodo premije za izpolnitev 
plana oddelka. Tako bo mojster pri 
plači občutil uspešno ali neuspešno 
delo svoje skupine, kajti vsekakor je 
treba razlikovati med dobrimi in sla
bimi mojstri.

Tudi v obdelovalmoi in montaži so 
razne nepravilnosti. V montaži morajo 
zaradi napačnega lamsiranja čakati na 
kose, ki pridejo najprej na vrejto 
pri man tiranju. Teža-ve imajo tudi z 
izmečki, ker največkrat pretečejo tudi 
trije tedni iin več, predem izmečke vr
nejo na njihova delovna mesta. Mon
taža ima določene termine, ne preskr
bijo pa ji materiala, da bi dejo lahko

do roka izvršila. Montaža ne dobiva 
redno mesečnih programov, niti so ji 
znani dobavni roki. Potrebno bi bilo, 
da bi montaži vsaj za 14 dni vnaprej 
pripravili delo. Montirnlca je cesto 
prenatrpana, zaradi česar p-ride do po
škodb, kot se je to zgodilo pred krat
kim že z zapakiranim polnojarmeinii- 
kom, ker so v njegovi neposredni bli
žini varili.

Precej kritike je bil na seji de
lavskega sveta deležen normbiro, ki v 
glavnem ipiravilno normira delo, le 5 
do 10% del normira tako, da delavci 
nočejo delati po normah. Dogaja se, da 
zaradi nepravilnega stališča normbiro ja, 
delavci delajo z n e vol jo, čeprav imajo 
material na razpolago. Zato so predla
gali, da bodo sklicali komisije, ki bodo 
z norm-birojero in posameznimi mo jstri 
uredile konkretne primere, kajti abso
lutistično ravnanje normbiro ja zavira 
proizvodnjo pri delih, kjer norme niso 
pravilne. Izkazalo se je namreč, da so
bile norme v H varni v redu, dblrier 
so se normirej naidanjali na mojstre, 
sedaj pa, ko se normira drže le še ob
stoječih tabel, prihaja do samovolj
nosti normlbiroja, ki ubija voljo de
lavcem. Vprašanje norm pa je treba 
reševati »kupa j z d-elavcd.

Mojstri naj bi normo preden jo 
predlože delavcem, sami pregledali in 
če smatrajo, da je nepravilna, reklami
rali. Poživiti je treba tudi delo komi
sij za norme in delavcem obrazložiti, 
kako bodo nepravilne norme poprav
ljali v sporazumu z normbirojem.

Opozorili so tudi na uvoženi mate
rial, da ga nekateri zelo neracionalno 
trošijo kot razna kakovostna jekla itd.

še o maimikaterili vprašanjih, ki se 
tičejo proizvodnje, so razpravljali na 
seji delavskega sveta v Litostroju ter 
se pogovorili, kako jih bodo reševali, 
kajti zavedajo se pomena, ki ga ima 
Litostroj pri Izpolnjevanju nalog naše 
petletke. Tudi povečani plan za leto 
1950 bo delovni kolektiv izpolnil ter 
dal naši skupnosti prepotrebne napra
ve za naše hidrocentrale, katere so in- 
formbirojevfli zadržali na meji naše 
države.

XX>0<>00

Nikola Milanovič:

NALOGE PARTIJSKIH ORGANIZACIJ pri vključevanju
delavcev In uslužbencev v sindikalne organizacije
(nadaljevanje)

Zmagoslavna graditev socializma — ki se v 
naši državi odvija po.d pogoji imperialističnega 
pritiska in sovražnih postopkov Sovjetske zveze 
ter drugih informbirojevskih držav proti naši 
državi, kakor tudi pod pogoji podedovane tehnične 
in gospodarske za ost a os ti ter odpora ostankov 
premaganega razrednega sovražnika — zahteva 
zavestno vključevanje milijonskih množic delov
nih ljudi. S članstvom in delom, v sindikalni orga
nizaciji, delavci in uslužbenci hitreje ln laže raz
vijajo svoje organizacijske ter politične sposob
nosti, dobivajo revolucionarno zavest, laže in 
uspešneje obvladujejo obstoječe težave in izvršu
jejo postavljene naloge. S pomočjo sindikatov 
delavci in uslužbenci laže uveljavljajo vse tiste 
pravice, katere jim pripadajo v naši socialistični 
državi. Tudi zaradi tega je treba, da so vsi delavci 
in uslužbenci organizirani in aktivni v svoji sindi
kalni organizaciji.

Z ozirom na interese uspešne graditve socia
lizma in dviga materialnega in kulturnega položaja 
delavcev in uslužbencev, je program Partije posta
vil pred partijske organizacije na področju sindi
kalne politike nalogo: »zajemati v sindikalno giba
nje vedno nove in nove množice delavcev in 
uslužbencev.«

Z doslednim izpolnjevanjem te programske 
naloge, si ustvarjajo partijske organizacije povolj- 
ne pogoje za vključevanje čim širših množic delav
cev in uslužbencev v borbo za izpolnjevanje gospo
darskih in političnih nalog, katere jim določa 
Statut Pal ti j e.

I, kongres Zveze sindikatov Jugoslavije je 
•ostavil tudi nalogo številčno ša bdi okrepiti vse

naše sindikalne organizacije s sprejemanjem v 
članstvo neorganiziranih delavcev.« Ta sklep ob
vezuje tudi partijske organizacije, kajti Partija 
ne izvaja svoje linije v sindikatih samo preko 
partijskih komitejev in organizacij, temveč tudi 
s pomočjo sindikalnih vodstev. Na drugi strani 
izhajajo sklepi sindikalnih kongresov in vodstev 
iz potreb socialistične graditve in življenjskih inte
resov delovnih Ij-udi, naslanjajo pa se na sklepe 
partijskih kongresov in CK KPJ.

Vprašanje neorganiziranih delavcev morajo 
partijski komiteji, biroji in osnovne organizacije 
reševati s pomočjo sindikalne organizacije, to je 
na način, s kakršnim rešujejo tudi največji del 
svojih nalog v podjetju. Kot se brez trdne in so
lidne sindikalne organizacije ne more razviti socia
listično tekmovanje, okrepiti delovna disciplina, 
ideološko in politično dvigniti množice na višjo 
raven itd., prav tako ni mogoče uspešno organi
zirati neorganiziranih delavcev. Prav vsa ta vpra
šanja so med seboj povezana in se morajo kom
pleksno in vzporedno reševati. Množično tekmo
vanje, vzorna delovna disciplina, visoka zavest in 
borbeni duh kolektiva za izpolnitev in preeego 
planskih nalog, je mogoče doseči sajno tam, kjer 
imata partijska -in sindikalna organizacija močan 
politični in moralni vpliv na kolektiv, oziroma 
kjer je ves kolektiv trdno povezan v svoji sindi
kalni organizaciji, katero dobro vodi partijska 
organizacija.

Pri reševanju vprašanja neorganiziranih delav
cev, morajo partijske organizacije skrbeti, da ne 
bodo prevzele nalog sindikalne organizacije in na 
ta tiačiji zmanjšale njeno iniciativo.

Partijska organizacija je dolžna usposobiti sin
dikalno organizacijo za samostojno reševanje vpra

šanja neorganiziranih, kakor rešuje tudi druga 
vprašanja iz sektorja svojega dela, toda v duhu 
sklepov in navodil partijskih in sindikalnih foru
mov. Usposobiti sindikalno organizacijo v podjetju, 
pomeni imeti tak upravni odbor podružnice, da 
lahko uspešno rešuje vse probleme, ki se predenj 
postavljajo. To hkrati pomeni, da morajo taik 
upravni odbor podružnice sestavljati ljudje, ki 
lahko ostanejo daljšo dobo na svojih funkcijah, To 
nadalje pomeni, da mora imeti podružnica utrjene 
svoje pomožne organe, komisije, pododbore n 
sindikalne skupine.

Kadar se govori o pritegnitvi neorganiziranih 
delavcev v sindikate, morajo partijske organizacije 
posebno skrbeti za dobro delovanje organizacij
ske in kuilturno-prosvetne komisije ter sindikalnih 
skupin. Delo za včlanjenje v sindikat nujno za
hteva predhodne organizacijske in politične pri
prave in zato ga ne moreta izvršiti eden ali dva 
človeka, temveč večje število partijcev in sindi
kalnih aktivistov, vključenih v komisijah in sku
pinah. Na drugi strani pomeni to, da bi bilo 
nepravilno ustanavljati pri sindikalni podružnici 
neike posebne organe in komisije za delo z neor
ganiziranimi delavci.

Partijski komiteji, biroji in organizacije podjetij, 
v katerih je večje število neorganiziranih in ki 
bodo letos sprejemale nove delavce, morajo na 
svojih sestankih razpravljati tudi o vprašanju ne
organiziranih delavcev in uslužbencev. Na sestan
kih osnovnih partijskih organizacij je treba sprejeti 
konkretne sklepe in določiti sindikalni organizaciji 
konkretne naloge za delo z neorganiziranimi de
lavci. Ko partijska organizacija skrbi za tesno 
povezavo z množicami delovnih ljudi, je dolžna, da 
vsestransko skrbi za neorganizirane delavce, da 
spremlja njihov prihod v podjetje, sodeluje pri 
njihovi razporeditvi na delovna mesta itd. Partij
ska organizacija ne sme dovoliti, da bi sindikalna 
organizacija zapostavljala organizacijska vpraša
nja, temveč je dolžna skrbeti, da se pravilno izva
jajo sklepi in direktive partijskih ten sindikalnih 
vodstev tudi te tega področja slad tkalnega dela.

Zato eo člani komiteja in biroja dolžni, da sami 
dobro poznajo te sklepe. Preverjati morajo, kako 
člani Partije, ki so neposredno odgovorni za delo 
Z neorganiziranimi delavci, izpolnjujejo svoje kon
kretne naloge in obveznosti. Razen tega morajo 
posamezni člani komiteja in biroja s svojo ude
ležbo na sejah sindikalnega vodstva pomagati pri 
sprejemanju sklepov, ki bodo omogočiti učinkovito 
reševanje problema neorganiziranih delavcev, vod
stvo partijske organizacije naj skroi. da sindikalna 
organizacija točno in pravočasno obvešča svoje 
višje forume o številu neorganiziranih, tako da bi 
lahko tudi z njihove strani prišla potrebna pomoč, 
Vo-dstvo partijske organizacije mora prav tako 
gledati, če sindikalna organizacija pravilno in 
pravočasno pobira članarino od svojih članov, če 
morda zaradi nepazljivosti in slabega odnosa do 
plačevanja sindikalne članarine ne izstopajo člani 
sindikata in če se na ta način ne veča število 
n eorganizir an ih.

Za uspešno vključevanje neorganiziranih de
lavcev in. uslužbencev v sindikate so posebno važne 
oblike in metode tega dela. Pri določanju in iska
nju oblik in načinov se je treba ozirati na kon
kretne prilike v posameznih podjetjih. Pri tem 
je treba imeti v vidu, da tvorijo pretežno večino 
neorganiziranih, delavci, ki so zapustili vas in se 
vključili v industrijo. To so ljudje iz raznih pokra
jin in republik naše države, z različnimi stopnjami 
gospodarskega in kulturnega razvoja, z različnimi 
načini življenja in običajev. Med novimi delavci 
so tudi takšni, ki niso niti pismeni, ki so prvič 
zapustili svoj rojstni kraj, videli, mesto, tovarno in 
stroj. Drugi pa so biti v armadi ali šli skozi šolo 
velikih delovnih akcij Ljudske mladine in je nji
hova kolektivna ter politična zavest na višji stopnji.

Cesto se novi delavec težko privaja na delo 
v tovarni, rudniku itd. Moti ga delovna disciplna, 
ki je dotlej ni poznaj. Težko pozablja tisto majhno 
imetje, katerega je pustil v vasi, nanj često misli, 
ker ga privlačuje in ga dela neodločnega ali bi 
ali ne bi ostal v novi delovni sredi.
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ME DAMO SE...!
Že teden dni se razvija veliko enome

sečno šahovsko tekmovanje v predilnicah 
in tkalnicah naših tekstilnih tovarn. — 
Tekmovanje postaja iz dneva v dan zani
mivejše in prvi rezultati nam kažejo hu
de in ostre borbe med brigadami iz po
sameznih predilnic oziroma tkalnic. Prav 
gotovo se bo borba proti koncu tekmo
vanja še bolj zaostrila.

V to veličastno tekmovanje po šahov
skem načinu so se vključile tudi marljive 
predilke in tkalke iz tekstilnih tovarn v 
Kranju.

V prvih dneh tekmovanja so bile tkal
ke iz jurišne brigade »Lojzeta Hrovata« 
v tovarni »Inteks« zelo nezadovoljne _ in 
hkrati tudi upravičeno užaljene. Novica 
o podaljševanju delovnega časa pri tek
movanju v sosednem kolektivu tovarne 
»Tiskanina* je hitro prodrla tudi do njih. 
Tako so pred nekaj dnevi v tej tovarni 
brigade, ki tekmujejo v republiškem me
rilu, delale po devet in celo deset ur na 
dan, zato ni čudno, da so bili v tej to
varni doseženi tako veliki uspehi.

Brigadirka Manca Florjančičeva iz to
varne »Inteks«, ki uspešno vodi zurišno 
brigado, je poudarila, da tekmujejo zato, 
ker se zavedajo velikega pomena šahov
skega tekmovanja in da so pripravljeni 
vložiti za doseganje boljših uspehov še 
večje napore, ne pustijo pa se goljufati. 
Tega načina bi se lahko poslužil vsakdo, 
vendar hočejo biti pošteni in to naj velja 
tudi za ostale brigade, ki tekmujejo.

Tudi dninski mojstri in delovodje v 
tkalnici tovarne »Inteks« niso zadovoljni 
z načinom dela oziroma s podaljševanjem 
delovnega časa v tovarni »Tiskanina« ter 
so mnenja, da je na vsak način treba 
nadzirati čas tekmovanja ene ali druge 
brigade.

Brigada, ki jo vodi brigadirka Manca 
Florjančičeva, je do sedaj dosegla naj- 
lepše uspehe in je kot najboljša vključena 
v veliko enomesečno republiško tekmova
nje. To ni nič čudnega, saj je v brigadi 
vrsta odličnih in požrtvovalnih tkalk, ki 
a svojim vestnim delom prispevajo k iz

lavka v brigadi je mladinka Vera Malo
vrh. Kljub temu, da je Vera še zelo mla
da, je s svojim delom dokazala, da spada 
med najboljše delavke v tovarni, saj je 
že izpolnila svojo petletno nalogo. Do 
sedaj se je udeležila prav vseh tekmovanj

v podjetju ter vedno izšla kot zmagoval
ka. Vera dela na šestih strojih in pre
sega dnevno normo za 20%. V priznanje 
za svoje vestno in požrtvovalno delo ]e 
že devetič prejela časten naslov udarnica. 
Njej sta se pridružili še Karolina Ku
ralt in Ana Torkar, ki prav tako, kakor 
Vera Malovrh, delata že za drugo petlet
ko. Ena izmed najboljših tkalk v jurišni 
brigadi je tudi Julka Vrtačnik, ki prav 
tako tekmuje v enomesečnem tekmovanju.

Brigada, ki jo vodi Marija Benedičič 
v predilnici »Inteks«, je že dosegla vrsto

dilke: Milka Bergant in Valentina Koš- 
nik; dnevno normo izpolnjujeta s 115 
do 120%.

Nekaj manj uspehov pa je v tem tek
movanju do sedaj imela brigada Francke 
Roblekove, ki dela v drugi izmeni. Kljub

v Inteksu

porazom v prvih dneh tekmovanja pre
dilke niso klonile, temveč so se še z večjo 
vnemo zagrizle v borbo za dosego večjih 
uspehov. Tako so si s požrtvovalnim de
lom priborile prvi dve zmagi v tekmo
vanju, kar je predvsem zasluga Marije 
Šink, Ivanke Omejc in Pavle Šilar, ki 
svoje dnevne planske naloge dosegajo do 
120% in veljajo za najboljše delavke v 
brigadi.

S šahovskim tekmovanjem v predilni
cah in tkalnicah bodo brigade nedvomno 
ogromno prispevale k uspehom, ki jih dan 
za dnem dosegajo naši delovni, ljudje ši
rom po domovini. Hkrati pa je to tek
movanje pomembno za dosego polletnega 
piana, od katerega nas loči le še 14 dni.

TUDI V NASI LESNI INDUSTRIJI
TEKMUJEJO PO ŠAHOVSKEM 

NAČINU
Tekmovanje po šahovskem načinu, 

katerega so uvedli v predilnicah in 
tkalnicah naše tekstilne industrije, je 
v zadnjem času zajelo tudi vrsto dru
gih kolektivov, med njimi tudi pod
jetja v naši lesni industriji. Tako so 
v šestdnevnem tekmovanju, ki je tra
jalo od 22. do 27. maja, tekmovale bri
gade iz Tovarne pohištva Maribor z 
brigadami iz podjetja lesnih proizvo- 

. dov Maribor. Za tekmovanje je med 
delavstvom obeh kolektivov bilo ži
vahno zanimanje,

V času tega tekmovanja se je 
dvignila proizvodnja v podjetju Indu
strije lesnih proizvodov za 7%, v To-

Jurišna brigada »Lojzeta Hrovata« v Inteksu

9-kratna udarnica Vera Malovrh je med najboljšimi tkalkami

polnjevanju planskih nalog v podjetju. Za 
uspehe, ki jih je brigada dosegla, ji je 
bil podeljen naslov jurišna brigada »Loj
zeta Hrovata«.

Dninski mojster, ki razporeja in vodi 
delo na izmeni, kjer tekmuje jurišna bri
gada, je zelo zadovoljen z doseženimi u- 
spehi. V tej brigadi se tkalke medsebojno 
kosajo, katera bo s požrtvovalnim delom 
dosegla čimvečji uspeh in s tem celotni 
brigadi pripomogla k zmagi. Odlična de-

Iepih uspehov. S prizadevanjem vseh pre- 
dilk v njeni brigadi ji je uspelo večkrat 
premagati tekmovalke iz predilnic drugih 
tekstilnih tovarn, ki so veljale celo za 
močnejše. V brigadi imajo nekaj odličnih 
predilk, ki s svojim delom ogromno pri
spevajo k uspehom brigade v enomeseč
nem šahovskem tekmovanju. Najboljša 
predilka v brigadi je Ana Habjanič, ki 
dosega dnevno normo tudi do 120%. 
Hkrati pa so se dobro izkazale še pre

Vzorna brigada v kočevskem premogovniku
Samo tri mesece je preteklo, odkar 

so ustanovili v kočevskem premogovni
ku prvo brigado. Danes obstoja v rud
niku že pet brigad in sicer tri na pri
pravi v premogu, dve pa na prečnih 
odkopih. Vseh pet brigad uspešno iz
polnjuje svoje planske naloge in prav 
tem brigadam gre zasluga, da se ko
čevska jama — kljub občutnemu po
manjkanju delovne sile — približuje 
proizvodnemu planu,

Odkopno brigado št. 42 sestavlja 13 
brigadirjev, katere vodi izkušeni ko
pač Anton Hren I. Člani brigade: ko
rači Jože Kocjan ,Vinko Judež Stanko 
Perko, Ignac Mencin, Konrad Salihar, 
Avgust Beliin, Alojz Zadeli, dalje, ko
palki pomočniki Drago Fobjtin, Vinko 
Pinter, Anton Zajc, Jakob Lavrič, Jan
ko Krmelj ter vozač Anton Vočjak

delajo na dveh prečnih odkopih in so 
v maju dosegli odkopni učinek 5,8 tone 
na moža, dočim znaša planirana stori
tev 4,3 tone na moža. V preteklem me
secu so presegali normo povprečno za 
33%. Poleg proizvodnega uspeha je 
brigada pokazala vzorno delovno di
sciplino, saj so imeli pri 379 opravlje
nih dninah sanjo 3 izredne dopuste im 
nifcalkih drugih izostankov!

Na zadnjem sestanku sindikalne 
podružnice je brigadir tov. Hren pred
lagal, naj im se njihova brigada jx>ye- 
čaJa od 15 na 24 mož ter tako vklju
čila v svoj delokrog še en odkop; bri
gada bi talko zajela vsa delovišča ve
zana ne isto zavomico, vključno izvoz 
po zavoimicl.. Predlog tov. Hrena je bil 
z odobravanjem sprejet in bo izvedbo 
istega premotrilo še tehnično vodstvo 
rudnika. p g

Kurilnica Divača stremi, da ^ petletni
V kurilnici Divača povzroča velike 

težave odpošiljanje raznih strojnih 
delov v železniško delavnico Maribor 
v popravilo, od koder se popravljeni 
deli vračajo z veliko zamudo zaradi 
preobremenitve delavnic. Pregrevajmo 
Omaro lokomotive 28063 so odposlali v 
varjenje v delavnico Maribor že 10 
februarja, pa še do danes ni zavarje
na in popravljena. Lokomotiva pa stoij 
tukaj izločena iz prometa,, čeprav hi 
v tem času Lahko prevozila svojih 
16.000 km.

22, maja pa je tudi piri lokomotivi 
28.053 počila pregrevalna o-mara. Kaj 
storiti? Debata im kratek razgovor med 
šefom kurilnice, tehnikom in poslo
vodjo. Sklenili so, da jo bodo kar sami 
zavarili in res so se s pristankom na
čelnika lokomotivsike službe lotili dela, 
kakršnega se v tej kurilnici še do da
nes niso. Zato sta se zavzela poslovodja 
delavnice jyan Klar er in varilec Mljač

plan čfmml izpolnila
Alojiz. Nekaj priprav in omara se je 
začela ogrevati, ko pa je bila zadosti 
segreta, sta poslovodja im varilec pri
čela variti in v eni uri delo izvršila. 
Oba izčrpana od velike vročime_ sta za
dovoljna s svojim delom, odložila va
rilno orodje in se oddahnila. Le to ju 
je skrbelo, kakšen bo uspeh.

Omaro sta zopet dobro ogrela z 
ogljem im jo zakopala v ugaske, kjer 
se je počasi oh la je vata. Štiri dni im pol 
sta z nestrpnostjo ogledovala kup uga- 
skov. ki je zakrival njuno delo 
uspeh ali neuspeh. Končno se je ohla
dila In sta jo odkopala, videti je bila 
v redu, še natančen pregled., odlilčno je 
izpadlo, kar je poplačalo njun trud in 
nalpor. Še obdelava in montaža na lo
komotivo, poskusna vožnja, ki je po
tekla v redu in lokomotiva je bila 
usposobljena in tudi že dode'iona v 
službo 7. junija, S. M.

varni pohištva v Mariboru pa se je 
dvignila dnevna proizvodnja za 8%.

Naj večji uspeh je dosegla brigada 
'Antona škegerta iz Tovarne pohištva 
Maribor, ki je dosegla dnevni plan s 
175%. Prav tako so dosegli velik uspeh 
v izkoriščanju material a, ki dosedaj ni 
namenjen za politiranje. Tudi tu so 
povečali proizvodnjo. Najbolje se je 
izkazala Prčberškova brigada iz Indu
strije lesnih proizvodov, ki je svojo 
norimo v zvezi z izboljšan jem proizvo
dov dosegla z 255%.

To tekmovanje je ponoven dokaz, 
kako naši delovni ljudje v kolektivih 
iz dneva v dan osvajajo nove načine 
dela ter talko dosegajo vedno večje 
uspehe v izpolnjevanju planskih na
log. ž- F.

PRED IZBIRO
Bliža se konec šolskega leta, Naši 

otroci- bodo končali osnovno šolo, neka
teri že nižjo gimnazijo in bodo etati pred 
vprašanjem: kam sedaj? Kam naj sc obr
nejo, kaikšen poklic naj si izberejo? Težka 
odločitev! Saj je pri izbiri poklica na 
eni strani treba upoštevati veselje otroka 
do poklica — na drugi strani pa koristi 
družbene skupnosti, kajti naše gospodar
stvo je socialistično, plansko, in že vna
prej računa na pritok kadrov v vseh 
panogah svoje dejavnosti.

Da bi se omogočila lažja presoja pri 
izbiri poklica, je naše ministrstvo za pro
sveto izdalo brošuro »Srednje strokovne 
šole LRS« (tehnikumi), iz katere razpo
znamo, da imamo v Sloveniji tele tehni
kom e:

Učiteljišče v Ljubljani, Mariboru, Celju, 
Postojni, Novem mestu, Šempetru pri Gorici 
in Tolminu.

Srednjo vzgojiteljsko šolo v Ljubljani, 
katere absolventke se bodo posvetile vzgaja
nju predšolskih otrok v otroških domovih. 
Tej šoli, ki je štiriletna, je priključena eno
letna vzgojiteljska šola, absolventke te šole 
bodo postalo pomožne vzgojiteljice.

Tehnična srednja šola v Ljubljani, ki ima 
tele odseke: rudarski, metalurški, kemični, 
strojni, elektrotehnični, lesni in radijski. 
Dijaki rudarskega odseka spoznavajo sesta
vo zemeljskih plasti jamomerstvo rudar
sko mehaniko, elektrotehniko, tehnlčo risa
nje in delovno higieno. Metalurški odsek 
bo dajal naši metalurgiji metalurške tehni
ke, ki bodo prevzeli vodstvo oddelkov ali 
podjetij. Kemični odsek bo naučil dijake, 
da bodo popolnoma obvladali vsa področja 
kemije, tako da bodo s popolnim znanjem 
stopili v naše gospodarstvo kot tehniki ke
mije. Strojni odsek bo dal bodoče projek
tante strojnih naprav in strojne konstruk-

Za dvig našega kmeti stva bo dalo 
državno posestvo Ponoviče pomemben prispevek
Naša ljudska oblast si stalno pri

zadeva za izboljšanje oskrbe našega 
delovnega človeka Prav zato je ob ne
davni reorganizaciji državne uprave 
prešla žreb čarna Ponoviče, kjer je bilo 
okrog 60 čistokrvnih žrebcev, v likvi
dacijo. Državno veleposestvo Ponoviče 
bo odslej služilo živinoreji predvsem 
gojitvi sivorjave montafonske pasme 
in prašičereje. Vsi proizvodi s pono- 
viške-ga veleposestva pa bodo za pri
boljšek ostkrbe zagorskih rudarjev.

Ves obširni kompleks travnikov in 
njiv bo namenjen zgolj pridobivanju 
živinske krme, tako da bodo Ponoviče 
med največjimi krmilnimi bazami pri 
nas. Veleposestvo ima za to vse po
goje: po dosedanjem stanju meri 116 
helbtarov, od tega je orne zemlje 30 
hektarov, gozdov je komaj 10 ha, 
ostalo pa so sadovnjaki, travniki in 
pašnika.

V Ponovičah domuje s svojo mar
ljivo družimo tihi, skromni, a pod
jetni in neutrudni »gaizda« Ivam Bizjalk. 
Njihov svet se začne takoj za predli- 
niškimi stavbami ob znanem Ravhar- 
grabnu. Veleposestvo obsega še svet 
med Savo, skozi vso širjavo tja do 
Mačkovne, za samo grajsko stavbo vr
hu nizikaga griča.

Na travnikih in fcrojmpirišoiih, žitnih 
poljih im sadovnjakih je videti sadove 
pridnih rok. Delavci ponoviškega vele
posestva so opravili mnogo tisoč ur, 
predpisani plan pa so presegli še z 
2000 urami prostovoljnega dela, bodisi 
doma na veleposestvu ali pa prt ko
panju teme!jev za zadružni dom v so
sednji vasi Sava pr} Litiji, pri popra
vilih na cesti Sava—Litija, skratka 
vsepovsod, kjer je za to čutila potrebo 
domača frontovslka ali sindikalna or
ganizacija.

Na teh obsežnih obdelanih planja
vah opravlja domala vse delo stroj: 
traktor, korilnik, Obračalnik din še mno
gi drugi stroji agrotehničnega značaja.

Za razvoj napredne živinoreje so 
na Ponovičah dani vsi nogo ji. Ze od 
prej imajo nekaj krav, ki so selekcio
nirane lin imajo rodovnike. Pred dnevi 
pa so dobili s Prestranka še 40 krav, 
ki so bile vse po kmetijskih znanstve
nikih pregledane im ugotovljene, da so 
popolnoma zdrave ter primerne z-a 
razplod. Po planu bodo tudi redili 70 
krav molznic. Evidenca nad namolze
nim mlekom kaže, da dajejo nekatere 
krave tudi po 26 litrov mleka na dan. 
Povprečna molznost krav znaša na Po
novičah 3365 litrov mleka letno. Lan
sko leto so oddajali mleko v Litijo pa 
tudi v Ljubljano, kamor so odposlali 
45.635 litrov mleka.

Prašiče oskrbuje Pepca Glrarjeva s 
svojimi pomočnicami. Na Ponovičah 
gojijo le eno samo, tako zvano nemško 
opiemen jeno pasmo, ki ima mnogo vr
lin: se rada množi, hitro raste, odpor
na je proti boleznim in daje odlično 
meso. Ta pasma je najboljša za pršu-

tairje. Trenutni stalež je 100 prašičev. 
Letne povprečje svinj na Ponovičah je 
18 mladičev (z gnezdi po devet mladi
čev), od vsakega gnezda pa do 10 mla
dičev. Naraščaj oddajejo za izboljša
nje pasme: mrjaščke in svinje dobi
vajo le žejne postaje in državna po
sestva.

Na ogromnem kompleksu goje se
veda tudi čebele in to ne samo zaradi 
medu, temveč tudi zaradi oipiraševanja. 
Čebele so pod skrbnim nadzorstvom iz
kušenega čebelarja Toneta Dražume- 
rjea, ki skrbi za 100 panjev. Prav te 
dni se je vrnil s pasišč akacije, iz Bel
tincev v Prekmurju, kamor je popeljal 
60 panjev. Ta pot ni bila zaman. V 
desetih dneh so mu nabrale marljive 
čebelice tisoč kilogramov medu. Naj
boljši dan je bil 23, maja, ko je poka
zala kontrola, da mu je dal vsak panj 
po 7 kg medu. Takega usj>eha na etn 
sam dan še doslej ni doživel ne Dra* 
žumeriič, ne kdo drugi naših čebelar
jev.

Na posestmi jim povzroča največ 
skrbi pomanjkanje strokovnih delav
cev. Ves kolektiv šteje danes 37 l judi, 
kar je precej mainj, kalkor jx>prej v 
stari Jugoslaviji, ko je bilo posestvo 
sploh pasivno in je bilo bolj za oči, 
kalkor zaradi koristi. Danes pa imajo 
Ponoviče tudi pomemben proizvodni 
plan, ki ga zavedni kolektiv dosega in 
ga je lansko leto ceilo presegel za lt %.

V sindikat so včlanjeni 100%. Te
densko imajo strokovne sestanke, ki 
se jih udeležujejo člani uprave, vodi
telji oddelkov in sindikalni funkcio
narji. Tako sfcrbe. da se delo složno 
odvija po planu. Prav zato imajo tudi 
odlične uspehe. Nekatere panoge de
lajo že po normah. Tako presegajo pri 
perutnimi norme za 20%, pri goveji 
živimi za 5%, pri prašičih pa za 6%.

Odikar je ves kolektiv povezan in 
se gradi tudi politično in strokovno, 
dvigajo tudi hektarski donos. To doka
zuje, da pon ovi šika diru žima vsestransko 
presega proizvodni delovni plan.

O tem govore na jbolj zcovorno šte
vilke. Povprečni hektarski donos za 
posamezne kulture je naslednji:

Pšenica 27 q. Ves pridelek je šel v 
semenarne kot najboljše seme Rž 
25 Q, ječmen 23 Q, krompir 235 q. Le
tošnje seme za krompir vrste »pozni 
rožnik« so dobili iz semenarne Sela v 
Tem eniški dolini.

Na Ponovičah primanjkuje učencev 
v gospodarstvu. Upravnik se je že več
krat obrnil na sosednji KLO, naj bi 
opozorili, da sprejemajo na Ponovičah 
mladince in mladinke, ki imajo ume 
plače po 9 din, ko pa so vpeljani v 
prakso, pa še več. Če ne bo dotoka 
mladine k živinoreji in ostalim pano
gam. se njihovo gospodarstvo ne bo 
moglo razmahniti tako, kalkor priča
kuje naš delovni človek in kalkor za
hteva tudi naša socialistična stvar
nost! J. 2.

Prvi rezultati žetve, ki se je začela skoraj v vseh krajih države, do
kazujejo, da so dela v glavnem povsod dobro organizirana. Zato poteka 
delo hitreje kot preteklo leto, k čemur je precej prispevala aktivnost mno
žičnih organizacij, ki so ustanovile brigade za pomoč pri žetvi zadrugam 
in na ogroženih zemljiščih.

POKLICA
tor je. Elektrotehnični odsek bo vzgojil pro
jektante električnih instalacij in nadzornike 
priključnih naprav. Absolventi lesnega od
seka bodo bodoči lesni tehniki,, delovodje 
v naši lesni industriji, ki jo bodo preusmer
jali in tako dosegali naš cilj. izvažati čim 
voč lesnih izdelkov in čim manj neobdela
nega lesa, z geslom: manj lesa — več deviz. 
Radijski odsek jo bil ustanovljen v šolskem 
letu 1940-50 in ima nalogo, da vzgoji stro
kovnjake za radiotehnično industrijo.

Gradbeni tehnlkum v Ljubljani, ki ima 
Gradbene odseke, ima nalogo vzgojiti stro
kovnjake za vse gradbene posle, kakor je 
to gradnje hiš in poslopij, cest, železnic, mo
stov, predorov, urejevanje vodotokov, vod
nih naprav za proizvajanje gradbenega ma
teriala In strokovnjake za zemljemerstvo.

Usnjarski tehnikam v Domžalah bo dajal 
usnjarske tehnike, ki bodo vodje obratov 
usnjara in pomočniki v laboratorijih.

Gozdarski tehnlkum v Ljubljani bo izo
brazil bodoče upravitelje in uslužbence 
gozdnih uprav. , _ . .

Srednja šola za medicinske sestre v Ljub
ljani vzgaja bodoče medicinske sestre, ki 
bodo pomočnice zdravnikom pri njihovem 
delu v bolnicah in drugih zdravstvenih za
vodih in voditeljice zdravstvenih postaj.

Srednja zobotehntčna šola v Ljubljani 
poučuje bodoče zobne tehnike m protetike.

Srednja farmacevtska šola bo dajala stro
kovno izvežbane farmacevte.

Srednja šola za medicinske tehnike v 
Ljubljani bo vzgojila medicinske tehnike, 
ki bodo opravljali laboratorijske in tehnične 
posle v kemičnih, higienskih, bakterioloških, 
rentgenoloških in fizikalno-terapevtičnih la
boratorijih in na terenu.

Ekonomski tehnikumi v Ljubljani, Mari
boru, Celju, Kranju, Novem mestu in Mur
ski Soboti bodo izobrazili ekonomiste in 
komercialiste za razna industrijska podjetja, 
za direkcije teh podjetij in za gospodarske 
odseke okrajnih in oblastnih ljudskih od
borov.

Srednja šola za turizem In gostinstvo v 
Ljubljani bo dala absolvente, ki bodo po

stali uradniki gostinskih uradov, gostinski 
in turistični računovodje, statistiki, planerji, 
komercialisti, ekonomi itd.

Grafična Industrijska šola v Ljubljani 
teoretično in praktično izobražuje učence 
ža grafične strokovnjake v tiskarskih pod
jetjih.

Poleg teh tehnikumov, ki so republiškega 
značaja, pa imamo še Zvezne srednje stro
kovne šole (tehnikume1), in sicer:

Železniški tehnikum v Ljubljani, čigar 
absolventi bodo razporejeni po železniških 
delavnicah, kurilnicah, železniških gradbenih 
podjetjih itd.

Strojno-kmetljskl tehnikum v Vinkovcih, 
ki daje strojno-kmetijske tehnike. Ti bodo 
pomagali pri traktorskem kmetijskem parku 
za mehanlziranje našega kmetijstva.

Pomorski tehnikumi na Reki v Dubrov
niku. Kotom (navtični), v Bakru Splitu, 
Kopru (brodostrojni). Reki in Dubrovniku 
(ekonomski).

Za vpis v vse te šole je potrebna proš
nja, ki ji mora prosilec priložiti: izpričevalo 
o nižjem tečajnem izpitu, rojstni list, potr
dilo o državljanstvu, potrdilo o volivni pra
vici za polnoletne, življenjepis in eventu
alno potrdilo o praksi.

Oglejmo si še nekaj šol, za katere je 
potrebna le osnovnošolska izobrazba.

V Velenju, Kočevju in Zagorju so Indu
strijske rudarske šole. V teh šolah je po
skrbljeno za popolno umsko in telesno vzgo
jo. Dijaki stanujejo v higieničnih, vzorno 
urejenih internatih, uče se V svetlih učil
nicah, opremljenih z vsemi učili, knjigami, 
risarskimi orodji itd. in dobe tudi popolno 
splošno izobrazbo.

Tako smo našteli nekaj šal, ne vseh, 
saj posamezna industrijska podjetju odpi
rajo svoje šole. Toda vedeti je treba: 
zdaj je čas za odločitev, treba je dobrega 
in trdnega premisleka, pri čemer pa ne 
pozabimo na glavno, namreč da nam 
mora biti pri izbiri poldica predvsem 
pri srcu sreča in napredek nr-še domo
vine in njenega gospodarstva, Tako od
ločitev ne bo težkal

V
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Ob obletnici smrti
Vladimirja Mazom

Leto dni bo, odkar je usoda odvzela 
hrvatskeniu narodu velikega pesnika, pr
voborca za pravice, Vladimirja Nazorja, 
ki je — prav tako kot pri nas Oton Žu
pančič — bil simbol hrvatske svobodo- 
ljubnosti, borbenosti in ustvarjalnosti.

Rojen leta 1S76 je po končanih študi
jah služboval v Istri, leta 1918 pa, ko 
je vsa Istra prišla pod italijansko oblast, 
je delal po raznih hrvatskih šolah in bil 
tudi še pred drugo svetovno vojno upo
kojen. Ko pa se je leta 1941 začela na
rodnoosvobodilna borba, je Vladimir Na
zor stopil ob bok svojega ljudstva in 
odšel med partizane. Tam je prenašal 
vse trpljenje in veselje borcev, preživel

II

II. festival sindikalnih kulturne umetniških
društev Srhije

Na Bledu so tekmovali
naiteelišt 6@ina€i in litezemsM veslati

je dve najhujši sovražni ofenzivi in tudi 
doživel zmago svobodoljubnih jugoslo
vanskih narodov, ko se je čaščen in spo
štovan vrnil v Zagreb. Po osvoboditvi je 
postal predsednik Prezidija narodne skup
ščine (Sabora) LR Hrvatske in je do zad
njega dneva bil zakopan v politično in 
književno delo. Doživel je tudi udarec 
resolucije Informbiroja in se je brez okle
vanja pridružil naši ideji o spoštovanju 
vseh narodov sveta in enakopravnosti ve
likih in malih držav, kar je še posebej 
poudaril v svoji pesmi »Osamljeni hrast«:
Sami smo... Naj! Bili smo vedno sami 
kot sredi pustih jas hrast samotar, 
in rasli, zeleneli smo; zaman so 
d nas dolgo bili toča, grom, vihar.
Kras naših tal nam kruha kos je meril, 
stržen vzredila naša srčna kri: 
ne mraz strahu, ne krči malodušja 
nikdar dušili niso nam rasti...

Nazorjevo življenjsko delo ni pomemb
no samo po njegovih umetniških ustva
ritvah, kakor je njegova lirika v več 
zvezkih, njegova epika v vezani besedi 
(Medved Brundo in dr.), njegova proza 
(»Pastir Loda«, »Kurir L oda« itd.), tem
več tudi v njegovi čisto osebnostni in 
njegovi neizmerni pogumnosti, kadar je 
šlo za resnico, pravico in svobodo. To 
svojo pogumnost je pokazal že, ko je 
napisal novelo »Veli Jože«, izpovedoval 
pa ga je vse svoje življenje do zadnjih 
dni. Tako je ostal v spominu hrvatskega 
in vseh narodov Jugoslavije kot svetel 
lik pravega ljudskega pesnika.

25. maja 1950 se je začel v Beogradu 
II. republiški festival sindikalnih kuitur- 
noumetnišltih društev Srbije. S tem se je 
zaključilo tekmovanje društev, ki je po
tekalo štiri mesece, najprej v okrajnem 
in nato v oblastnem merilu. Pokazal je 
cd I. festivala, ki je bil pred dvema le
toma, ogromen napredek kulturnoumet- 
niške dejavnosti sindikalnih organizacij 
Srbije, in to v vseh smereh, v množič
nosti, idejnosti in umetniški ravni izva
janih programov.

Ob I. festivalu je imela Srbija 117 
sindikalnih društev z 10.364 aktivnimi in 
23.530 podpornimi člani, ob II. pa že 167 
društev z 18.729 in 43.548 podpornimi 
člani. Tu niso vštete še umetniške grupe 
po sindikalnih podružnicah, ki štejejo nad 
4500 aktivnih članov. V vsem tekmovanju 
je sodelovalo nad 16.000 aktivnih članov. 
Samo na republiškem tekmovanju je so
delovalo 16 društev s 105 sekcijami in 
2000 aktivnimi člani.

V tekmovanju za I. festival je sodelo
valo 69 zborov s 5320 pevci, letos pa že 
143 zborov z 8507 pevci. V pripravah na 
I. festival je sodelovalo 97 dramskih sku
pin z 947 člani, letos pa 160 skupin z 
3967 člani.

Festival sam, kakor tudi drugi podatki 
o razvoju društev nam kažejo, da je zelo 
malo društev v Srbiji, ki bi imela samo 
dve ali tri sekcije. Vseh 16 društev je 
na festivalu nastopalo z enournim pro
gramom, ki er so pokazali delovanje naj
manj šest kvalitetnih sekcij.

Društvo »Ahraševič« iz Beograda je 
nastopilo celo z 12 sekcijami. Društva, ki 
imajo kvalitetno samo eno sekcijo, pa 
čeprav visoko kvalitetno, niso prišla v 
poštev za republiški festival.

Pevski zbori so v Srbiji bolj množični 
kot pri nas v Sloveniji. To nam je po
kazala tudi I, zvezna revija. Vsi zbori, 
ki smo jih poslušali na festivalu, so šteli 
nad 80 pevcev. Prva tri mesta so za
sedli zbori z nad ICO pevci. Značilno za 
te zbore je, da v njih močno prevladuje 
mladina.

Folklorne in plesne skupine so doseg
le zelo lepe uspehe. Odločno so prelomili

s tem, da bi se okorelo držali folklornih 
plesov. Posebno sindikalna društva ima
jo te nalogo, da gredo naprej. Skupine 
so plesale vrsto stiliziranih plesov. Ta 
stilizacija plesov je prav gotovo lažja kot 
pri nas, ker je tam folklora živa in bolj 
ohranjena in vsak dan bogati. Prvo me
sto je zasedla skupina društva »Branko 
Cvetkovič« z lepo podanimi plesi iz ope
re »Ero z onega sveta«; drugo mesto pa 
skupina društva »Abraševič« s plesi iz 
opere »Koštana«. Jasno, da je bilo to 
mogoče doseči z izredno izvežbanimi ple
salci.

Na festivalu je društvo »Abraševič« 
nastopilo tudi z veselim večerom, V Sr
biji je že vrsta primerov, da imajo dru
štva te zabavne skupine, ki igrajo zabav
ne skeče in slike, s katerimi posegajo, v 
politično in družbeno dogajanje. Na takih 
večerih kritizirajo in smešijo birokrate 
in njihove napake.

REZULTATI II. REPUBLIŠKEGA 
FESTIVALA SRBIJE

Na zaključni konferenci z vsemi na
stopajočimi člani so bile razdeljene na
grade in pohvale. I. mesto je doseglo 
društvo »Abraševič« iz Beograda, drugo 
»Branko Cvetkovič« iz Beograda in tretje 
»Svetozar Markovič« iz Novega Sada.

Pri zborih je dosegel I. mesto zbor 
»Branko Cvetkovič« iz Beograda, drugo 
»Abraševič« iz Beograda in tretje »Sve
tozar Markovič« iz Novega Sada.

Pri dramskih skupinah je zasedlo L 
mesto »Abraševič«, Beograd; II. »Abra- 
ševiič«, šabac, in tretje »Abraševič« iz 
Niša,

Plesna skupina »Branko Cvetkovič je 
zasedla prvo mesto in »Ahraševič« iz 
Beograda drugo. Med orkestri pa »Sveto- 
tozar Markovič«, Novi Sad.

Dalje so bila naglasen« vsa ostala 
prva mesta kot za godbe na pihala, 
tamburaške orkestre, recitatorje, solo- 
pevce itd.

S to veliko manifestacijo so delovni 
ljudje Srbije pokazali poleg velikih uspe
hov v proizvodnji tudi velike uspehe na 
kulturnoumetniškem področju.

V nedeljo je bila na Bledu mednarodna 
veslaška regatna tekma, katere so se ude
ležili poleg domačih veslačev tudi veslači 
tujih držav. Prišle so ekipe is Golovca, 
Francijo, Švice ter ekipa iz STO. Čeprav 
niso prispele vse najavljene inozemske eki
pe, so imeli Jugoslovani močno visokokva- 
litetno konkurenco. Vsega skupaj je tekmo
valo 41 čolnov. Jugoslovani so zmagali v 
vseh disciplinah, v katerih so tekmovali z 
inozemci, razen v eni. Ti veliki in lepi uspe-

olimpijskega zmagovalca v Londonu. Ekipe 
so prišle na cilj z selo majhno razliko in 
so bile skoraj izenačena

Tekmovanja so so udeležile tudi ženske 
ekipe. Iz naše države so sodelovale ekipe 
kluba »Savica« iz Ljubljane in ekipi »Cr- 
vene zvezde« in »Lokomotive«.

Pri nas imamo v tej športni panogi bolj 
malo športne tradicije, nekaj več jo je v 
obmorskih krajih, v krajih ob Donavi in 
Savi. Socialistični razvoj našega gospodar

Po zmagi
hi nam dokazujejo, da je v Jugoslaviji ve
slaški šport že močno razvit in da spadajo 
jugoslovanski veslači v prvi mednarodni 
razred

V številnih disciplinah so bili izboljšani 
časovni rezultati lanskoletne regate na Ble
du. Tako je leta 1949 Mornarjev četverec s 
krmarjem potreboval za isto 2000 m dolgo 
progo na Bledu 7 minut in 34 sekund, eki
pa Orvene zvezde pa je to pot rabila samo 
7 minut in 19 sekund. Dvojka Mladosti (Še- 
ravič-Horvatič) sta izboljšala lanskoletni čas 
za 4 sekunde, in se tako približala času

stva in elektrifikacije, ko za nove elektrar
ne gradijo številna dolga umetna jezera, pa 
prinaša temu športu doslej nešlutan raz
mah. Umetna jezera bodo služila novim ve
slaškim organizacijam za vežbanje in tudi 
za tekmovanja.

Blejsko regate se je udeležilo nad 20.000 
gledalcev, ki so prispeli na Bled s poseb
nimi vlaki iz Slovenije in tudi iz drugih 
republik. Dolgi odmori med tekmovanjem 
posameznih kategorij so nekoliko zmanjšali 
zanimanje pri gledalcih, vedar pa so v ve
čini vztrajali do zaključka tekmovanja.

Sindikalno moštveno prvenstvo Slovenije v šahu

Dve umetniški razstavi v Ljubljani
V prostorih Umetniške zadruge v 

Šelenburgovi ulici d Ljubljani razstav
lja te dni nad 80 svojih del akademski 
slikar prof. Jože Žagar iz Maribora. — 
Jože Žagar je star že 66 let in neumor
no ustvarja v temperi, pastelu, kre
di in olju. Njegovo pravo umetniško 
ustvarjanje se je prav za prav začelo 
šele leta 1946, ko je bil upokojen, kajti 
do takrat je vse svoje življenje in zna
nje posvetil vzgoji mladine na raznih 
srednjih šolah. Tako so njegovi učenci 
med drugimi tudi Pino Mlakar, prof. 
Jakob, naš mladi slikar, slikar Sagadin 
in drugi. Sicer je že prej imel manjše 
razstave, kakor l. 1945 o Celju in v 
letih 1919—1925 v Mariboru, udeležil 
pa se je tudi vseh mariborskih razstav 
od leta 1945 dalje, vendar je ta njegova 
razstava najpopolnejša in kaže njegovo

ustvarjalno moč predvsem v risbah, 
kaže pa tudi njegov velik talent za 
gledališko slikarsko panogo umetnosti. 
Njegovo geslo je, »pokazati prirodo ta
ko, da jo vsakdo takoj razumet. Raz
stava vzbuja veliko zanimanje in je 
tudi dokaz več, da je v naši družbemi 
stvarnosti spoštovan prav vsak umetnik.

V dvoranah Moderne galerije pa raz
stavljajo naši slovenski umetniki iz 
Trsta: Cesar, Černigoj, Grom, Hlavatij, 
Lukežič in Spacal. Razstava je sila za
nimiva, ker kaže ustvarjalno sprošče
nost tržaških umetnikov, ki sicer tu in 
tam zaide v dekoraiivnost, a je cen

ili1

V soboto 10. VI. in nedeljo 11. VI. 1950 
je bilo v sejni dvorani GO ZSS sindikalno 
moštveno prvenstvo Slovenije v šahu za leto 
1950. Na letošnjem prvenstvu so poleg mo
ških tekmovala za naslov prvaka tudi ženska 
moštva.

Med moškimi moštvi so se srečala v fi
nalnem tekmovanju moštva »Elektrozveze« 
Ljubljana, Postojna — sodišče, Mariborska 
tiskarna ter drž. železniške delavnice Mari
bor. Lanskoletni prvak Pošta Ljubljana je 
odstopil od tekmovanja. Najboljši uspeh v 
tekmovanju jo doseglo moštvo »Elektro
zveze« Ljubljana, ki pa je bilo po vlože
nem protestu s strani nastopajočih moštev 
vsied enega igralca v njenem moštvu kot 
nečlana sindikata diskvalificirano. Prav tako

so diskvalificirali moštvo okrajnega sodišča 
Postojna, ki je z mešanim moštvom, članov 
iz več podružnic, osvojilo drugo mesto.

Končni izid tekmovanja moških moštev 
je sledeč: prvo mesto je osvojila Maribor
ska tiskarna, katera je postala sindikalni 
moštveni prvak za leto 1950 ter si priborila 
prehodni pokal GO ZSS.

Med ženskimi moštvi so nastopila moštva 
ministrstva za socialno skrbstvo, drž. želez
nic Ljubljana ter Tovarna emajlirane po
sode Celje.

Prvo mesto je osvojilo moštvo ministrstva 
za socialno skrbstvo a 7 točkami ter postalo 
moštveni prvak ženskih moštev za leto 1950 
ter si osvojilo prehodni pokal GO ZSS.

K. V.

Kako delalo žene v okraja Marsh« Sobota

MLADINSKA REVIJA
2e peto leto izhaja »Mladinska re

vija«, ki je zdaj glasilo Zveze mladih 
kulturnih delavcev Slovenije. V teh 
petih letih je zelo napredovala in v 
številkah letošnjega letnika opaža
mo, da se je razgibala v širino, tako da 
v njej opažamo vedno nova in nova 
imena, nove in nove mlade ljudi, ki s 
svojimi prispevki dajejo vero v bo
dočnost naše literature. Res je, da so 
nekatere stvari še neizdelane, preozko 
zajete ali le tehnično slabo prijete — 
vendar imajo mladi umetniki in znan
stveniki to, česar nikdar prej niso 
imeli: svoj forum, svoj IM, v katerem 
se predstavijo javnosti in katere dolž
nost bi bila, da zasleduje njihovo delo, 
jih ocenjuje, jih uči in jim pomaga v 
napredovanju.

Revija je široko zajeta. Od lirike, 
epike, razprav, esejev in kritike, do 
umetniških prilog, vse je vsebina re
vije, v kateri se klešejo naši bodoči 
kulturni delavci. Tako se je revija le
tos oddolžila Otonu Župančiču, Vladi
mirju Nazorju in Mateju Sternenu, Bal- 
sacu, Poe-ju, Chopinu in Ravelu, Ki
driču, Prežihovemu, prinesla je zani
mive razprave in članke: o Hamletu, 
s Kralju Learu, o Gorkem, o veli
kem oktobru, o vlogi marksistično- 
leninistične ideologije v literarnem 
ustvarjanju, o naši kulturni problema
tiki itd. — Na drugi strani pa pesmi, 
Tavčarjeve Zore, Toneta Pavčka, Jože
ta Šmita, Dušana Žel jezno va, Branka 
Hofmana, Mitje Mejaka. Kajetana Ko
viča, Aladina Lan ca, Franca Jovana, 
Marka Hudnika, Franceta Kosmača, 
Mihe Klinarja, Maričke. Žnidaršičeve, 
A de Škerle ve, Janka Mohorja, Zdravka 
Slamnika, Črtomirja Šinkovca, F. Pi
bernika itd. Prozo zastopajo: Drago 
Versnik, B. Zupančič, Cerna Hafner, 
Vida Brest, Vlado Habjan, Palk o. Ho
lmec, Gvido Dolenc, Marko Kos itd.

Epika je umetniško slabotnejša od 
Lirike, čeprav je objavljenih nekaj li
ričnih pesmi, ki niso doživete in do
gnane (Fr. Kosmač »Erotika«, Me vi j a 
»Zatišje«, Er. Pibernik »Na večer« 
itd.). Objavljeno je mnogo epičnih »od
lomkov«, kar daje slutiti, da se avtorji 
niso posvetili še črtici in noveli, ker še 
ne obvladajo tehnike. Zato se je 28. 
aprila vršilo drugo posvetovanje rala-

sjule uredniški odbor - Glavni n rednih 
3e Seliškar - Uredništvo telefon 45-3» 
uprava telefon 19-70. Masar , livvu 14-11 » 
ibllaal Izhaja vsak petek - Meseč 
naročnina din 15 - Štev ček. položnice 

•90603 9. - l iska tiskarna »Ljudske pra
vice« v Ljubljani.

dega slovenskega naraščaja, ki je spre
jelo naslednje vodilne siki epe:

»Naše pisanje mora biti humanistič
no, napredno. Pisati resnico, mora biti 
za književnika najvišji zakon, se pra
vi, smelo prikazovati: svetle in temne 
strani našega družbenega dogajanja. 
Zato pisca, ki bi neprestano pisal o 
kaki svoji ozko osebni potrebi, ali pa 
pisca, ki bi v vsem družbenem doga
janju videl samo zlo, ne moremo šteti 
za resničnega umetnika današnjega 
časa.

Tovariški razgovori v literarnih 
krožkih, v klubih, stik s profesorji, s 
književniki in odgovori uredništev re
vij so najvažnejši način, kako poma
gati mlademu piscu. Poudariti pa je 
treba, da mora kvišku stremeči talent 
ogromno večino dela opraviti pred
vsem sam. Kdor sam ne bogati svojega 
splošno-kulturnega, političnega in iz
raznega znanja in kdor se sam poten
cirano ne poglablja v življenje, v knji
ževnosti ne bo prišel nikamor. Brez 
kakšnega samoprizadevanja vsa pomoč 
od zuna j zaleže bore malo.«

Revija goji tudi stike z mladimi li
terati drugih ju,goslovam sikih narodov 
in priobčuje njihova dela v originalnem 
jeziku in v prevodih.

Taiko beremo v njej pesmi Branka 
Radičeviča iz Bosne, Tzeta SarajEča iz 
Bosne, Anteja Popovskega iz Makedo
nije, Dragutina Vujanoviča iz Črne 
gore, Vlatka Pavletiča in Miodraga Mi- 
joviča iz Hrvatske, Slobodana Marko
viča in Rista Tošoviča iz Srbije itd. — 
pa prevod proze Josipa Sankoviča iiz 
Hrvatske.

Umetniške priloge zasledujejo delo 
mladih likovnih umetnikov in v repro
dukcijah prikazujejo njihovo rast in 
hotenje. Posvečene pa so tudi naši 
umetnostni zgodovini (ob članku Mar
jama Zadnikarja »Umetnostno zgodo
vinsko potovanje«) in se spominjajo 
naših vzornikov (Sternen).

Tako revija leto za letom globlje 
opravlja svoje poslanstvo. Povezuje 
vse mlade ustvarjalce, delovnemu ljud
stvu pa kaže njihova prva dela. Pri tem 
poslanstvu jo vodijo besede Ive An
drica, ki jim je na prvem posvetova
nju v Beogradu povedal tole:

»Verujem, da boste premagali vse 
zapreke in da boste postali, kakor je 
že Petrarca zahteval od pisateljev, »ne 
prazni Idepetuni, temveč resnični umet
niki«. To mora biti in to bo vaš dopri
nos k bojn, ki ga danes naše ljudstvo 
in njihovo vodstvo bije za svobodno 
življenje delovnih ljudi, za veliko 
družbeno preobrazbo.«

darle svobodna umetniška izpoved u- 
metnikov. Tej razstavi bo v kratkem 
priključena še naša razstava jugoslo
vanske grafike. '

Žene Mursko-soboškega okraja so se 
v zadnjem času razgibale in je njihovo 
delo v tekmovanju pred TMO in volit
vami rodilo vidne uspehe. Tesno so sode
lovale s predstavniki ljudske oblasti in s 
predstavniki vseh množičnih organizacij. 
Prav to skupno stremljenje, ustvariti 
otrokom lepšo in boljšo prihodu jost, isto
časno pa ženo-mater razbremeniti, je 
pripomoglo k otvoritvi tolikih otroških 
ustanov.

DID v Beltincih se je preselil v no
ve prostore in se je s tem kapaciteta 
DID-a znatno povečala tako, da bo lahko 
sprejel tudi otroke iz državnega posestva 
Nemščak. Te bodo zaradi oddaljenosti 
dovažali v DID z vozom, pod nadzor
stvom vzgojiteljice. V nedeljo 4. VI, je 
bila otvoritev DID-a v Cankovi, igrišči 
v Gornji Lendavi in Krogu sta bili odprti 
11. VI. Na isti dan so bile otvoritve ci
cibanovih kotičkov v Rogaševcih, Križev
cih, Dokležovju in Moščancih, v Petkovcih 
pa otvoritev DID-a.

V zvezi s problemi novo ustanovljenih 
otroških ustanov, je okrajni AFŽ sklical 
posvetovanje s predstavniki ljudske obla
sti. Rezultat tega posvetovanja je bil, da 
je 10 OLO nakazal 50.000 din, OS 10.000 
din, 00 AFŽ pa je že tako prispeval 36 
tisoč dinarjev za razne nabave pri grad
nji in opremi igrišč in pionirskih sob. 
Pionirske sobe v Dokležovju, Rogaševcih 
in Moščancih bodo dobile kompletne 
opreme, ki jih pripravljajo kolektivi mi
zarskih delavnic v Murski Soboti.

j § §011 m ŠIMIH
Navadno imenujemo sol kuhinjsko 

sol, katere kemično, ime je na
trijev klorid. — Razen te je še 
veliko drugih soli, katere se uporabljajo 
v različne namene. Nekatere soli v po
ljedelstvu, kakor n, pr. kalijeve soli. Raz
lične soli se uporabljajo v kemični indu
striji. Mnoge soli so lahko topljive v 
vodi in služijo kot zdravila ali kot strupi. 
Vse vrste soli se ne dobivajo neposredno 
iz zemlje. Zelo velik del se jih pridobiva 
pri predelovanju raznih kovin.

Od vseh soli je najvažnejša in osnov
na tista, katero nazivamo enostavno sol, 
ki je spojina kovine natrija in plina klo
ra. Za hrano in za kemično proizvodnjo 
se pridobiva na svetu okoli 18 milijonov 
ton soli. V naši državi nahajamo kuhinj
sko sol na več mestih. Pridobivamo jo 
iz slanih izvirkov in iz morja. Obstaja 
mišljenje, da leže v bližini Tuzle pri 
Kreki in S im in Hana v zemeljski notra
njosti celi skladi kamene soli. Te sklade 
raztaplja voda, tako da se tu sol dejan
sko pridobiva iz slanih izvirkov. Slani iz
virki so tudi po drugih krajih naše dr
žave kot pri Ovči blizu Beograda, Slan- 
kamena, Skoplja, Titovega Velesa itd. 
Naše glavne morske soline pa so na oto- 

) ku Pagu, v Storm na Pelješcu in. v Ulj- 
' cinju.

Glavni in osnovni vir soli predstav
ljajo njegove zaloge v morjih in oceanih, 
kjer je — po nekem poračunu — skupno 
okoli 20 milijonov kubičnih kilometrov 
soli. Ta količina bi lahko pokrila polo
vico Evrope s 5 km debelim slojem. Iz

morja in oceana so ustvarjene ogromne 
gomile najčistejše soli. Geologom je raz
umljiv nastanek solnaitih planin v Španiji 
in celih podzemskih solnatili mest v na
hajališčih soli Bjeličke pri Krakovu. Člo
veštvu ni treba skrbeti za sol, ker ne 
preti pomanjkanje. Vsak človek zavžije 
letno 6 do 7 kg soli. Brez soli ne more 
biti ena država. Če nekje ni soli, jo 
je treba uvoziti. V preteklosti so bili 
primeri, ko so narodi Centralne Afrike 
plačevali sol po ceni, enaki teži zlatega 
peska. Kolikor je katera država bolj ci
vilizirana, toliko več soli porabi. V Fran
ciji n. pr. potroši človek na leto okoli 
15 kg soli, na Kitajskem pa je doslej 
porabil skupno okoli 4 kg, kar je pre
malo za normalno prehrano.

NOVA SREDSTVA PROTI PLEVELU
Kemik dr. Eglov je iznašel sintetični 

rastlinski hormon, ki v toliki meri po
večuje izmenjavo, materije pri plevelnih 
rastlinah, da zaradi te nepravilnosti na
glo propadajo. Majhna koncentracija 
tega sredstva in naftalinske kisline po
polnoma onemogoča vpliv plevela na 
rastlino ananas, vendar istočasno do neke 
mere zavira tudi rast rastline. Podobno 
sredstvo preprečuje vpliv plevela na 
krompir. To sredstvo se pridobiva iz alfa- 
naftilne kisline. S to kislino se lahko 
prepreči prerano odpadanje jabolk z dre
vesa, če se debla poškropijo v časovnih 
razdobjih 10 do 20 dni.

Dr. Eglov je iznašel tudi način, po 
katerem popolnoma zaščiti rastline pred 
zajedalci in mrčesom. To se doseže tako,

V nedeljo 4. VI. se je začel v Murski 
Soboti petdnevni seminar, v katerem se 
je usposabljalo 6 žena za varuhinje na 
igriščih. Dopoldne so bile žene navzoče 
pri praktičnem delu v DID-u, v popol
danskih urah pa so imele zdravstvena, 
vzgojna in druga predavanja. Žene sp 
imele veliko veselje in voljo do tega de
la, škoda le, da ni bilo v seminar vklju
čenih več žena, V TMO so izvedle 24 
otroških sejmov. V tem času so tudi ime
le 63 roditeljskih sestankov s predavanji 
o vzgojnih vprašanjih. Preskrbele so 
malokom v Murski Soboti 2 ilutkovi pred
stavi, tekom tedna je lutkovno gledališče 
razveseljevalo pionirje in cicibane osta
lih terenov mursko-soboškega okraja.

Tudi za volitve v osnovne odbore 
AFŽ so se žene mursko-soboškega okraja 
izkazale. Najboljše so uspele volitve v 
celotnem Prosenjakovskem sektorju, kjer 
je bila povprečna udeležba 80—90%. Od 
10 vasi, ki jih obsega ta sektor, je 5 vasi 
s pretežno madžarskimi prebivalci. V Sre
dišču, kjer žive samo Madžari, so žene 
izpolnile svoje dolžnosti 100%, Novo iz
voljene odbornice so funkcije sprejele s 
ponosom in obljubile skupno z ostalimi 
ženami, da bodo vložile vse sile za lepšo 
bodočnost otrok. Vsekakor je treba ome
niti sektor Moščanci, ki je bil, razen vasi 
Moščanci, na mrtvi točiti. V tem sektorju 
ni imelo polovico vasi organizacij AFŽ. 
Po zaslugi vztrajnega dela članic okraj
nega aktiva jim je uspelo v vseh vaseh 
izvsti volitve. B. A.

da se rastlina pokrije s tanko, prožno 
pajčevinasto in prozorno plastjo polietila- 
polisulfida.

ŽIVA BITJA V VROČIH VRELCIH
Vroči vrelci nudijo biologu mnogo za

nimivih podatkov za opazovanje življe
nja, ker temperatura vode v njih pogosto 
daleč prekaša temperature, na katere 
smo navajeni in v katerih redno opaža
mo bohotno rast življenja. Po tempera
turi delimo vroče vrelce v mlačne iz
vire, s toplino vode od 13 do 32° C, v 
tople vrelce, z 32 do 40° C, v vroče s 40 
do 60° C in končno v vrelce, ki vrejo, 
s temperaturo nad 60° C. Za znanstvenike 
so posebno zanimiva tista bitja, ki živijo 
v vodi z visoko temperaturo, predvsem 
v vodi, ki vre, v kateri je vrsta modro- 
zelenih alg, ki živi v vreli vodi in v tem
peraturi do 85° C. Tudi neke druge alge 
je najti v vrelih izvirih in prav tako tudi 
bakterije. Dr. V. Vouk je odkril v Joša- 
nički Banji nitaste bakterije v 70° vroči 
vodi, zelene alge pa v temperaturi 62°. 
V vročih žveplenih vrelcih so žveplene 
bakterije, tiobabterije. V toplicah En 
Hame pri Tunisu je francoski znanstve
nik našel majhnega raka, dolgega 3 mm, 
kateremu je lahko določil pripadnost v 
vrsti rakov.

Biolog postavi vprašanje, kako lahko 
živijo ti drobni organizmi v tako visokih 
temperaturah. Današnja znanost v res
nici težko odgovarja na to zamotano 
vprašanje. Številna teh bitij so po svo
jem razvoju zelo stari organizmi, ki so se 
obdržali iz davnih geoloških obdobij v 
ioplih vrelcih.


